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Centre Cultural cCentre Culturalc
Original inauguració del nou Centre Cultural “El Pinós”
Representants provincials i de municipis de la comarca donen suport amb la 

seua presència als actes d’obertura d’aquesta nova infraestructura cultural.

El 6 de març va ser un dia molt impor-
tant per a la història del nostre municipi. 
La inauguració del nou Centre Cultural “El 
Pinós” ha marcat un punt d’inflexió i es va 
desenvolupar d’una manera molt especial, 
col·laborant amb col·lectius culturals i artís-
tics locals.

En primer lloc l’alcalde del Pinós, 
Lázaro Azorín, i el diputat provincial 
d’Infraestructures, Manuel Pérez Fenoll, des-
cobrien la placa que recorda la jornada inau-
gural, a les portes del nou edifici. Dir que en 
un principi estava previst que assistira la ma-
teixa presidenta de la Diputació, Luisa Pastor, 
però raons familiars ho impediren.

Després d’aquest moment inicial a 
l’esplanada d’entrada, la comitiva iniciava 
un recorregut per l’interior de l’edifici que 
alberga els serveis culturals, de biblio-
teca i arxiu, el centre de formació d’adults 
i el centre juvenil. Els tècnics de cada àrea 
s’encarregaren de guiar la visita explicant 

com és cada dependència. Durant la visita 
es succeïren les actuacions, i en primer lloc 
amb els membres de l’Agrupació “Monte de 
la Sal”, que interpretaren la cançó “Coneixes 
tu el Pinós?” i ballaren davant tots els as-
sistents (membres de la Corporació Munici-
pal, pedanis, diputats, alcaldes i regidors de 
Cultura i Joventut dels municipis del nostre 
entorn, representants d’associacions cultu-
rals locals).

A l’entrada, Ferran Leal, del grup Alterna-
tive Five, amb la seua guitarra, acompanyat 
per Guillermo Mondéjar al piano, oferiren una 
peça en acústic composada per a l’ocasió.

Després de visitar la zona d’aules de 
formació i el Centre Juvenil, al pati hi havia 
preparada una actuació de ball esportiu, a 
càrrec dels joves Víctor i Sandra Valera, de 
l’Acadèmia Fever Alacant.

A la zona dedicada a l’arxiu, un audio re-
cordava alguns dels documents més impor-
tants de la nostra història.

I en arribar a l’espaiosa nova Biblioteca, 
l’actriu Reme Gómez va oferir un monòleg 
sobre la Cultura. Com en tot l’edifici, s’ha 
cuidat la il·luminació de l’espai, per aprofitar 
la llum natural a través de grans vidrieres, i 
el color clar dels murs també contribueix a 
incrementar la sensació de lluminositat.

La visita va continuar per la zona ano-
menada “biblioeduca”, per arribar a l’aula 
multiusos, l’espai més gran de l’edifici des-
prés de la biblioteca. Allí esperava a la co-
mitiva una nova actuació musical, de piano 
i fagot, a càrrec de Guillermo Mondéjar i 
Carlos Belda, després de la qual arribava el 
moment dels parlaments de les autoritats 
i de l’arquitecte que ha projectat l’edifici, 
Rafael Landete, qui va descriure com va 
anar creant-se aquesta infraestructura, la 
distribució de les diferents dependències, i 
el desenvolupament de les fases de cons-
trucció, en què s’ha utilitzat el formigó, 
materials nobles i vidre.

Per a la directora del Centre Cultural, Belén Jara, es feia “re-
alitat un somni, un centre cultural modern, funcional i molt con-
sensuat”.

Per la seua banda, Silvia Verdú, regidora de Cultura i Joven-
tut, va emocionar-se per estar vivint “un gran dia per a la cultura i 
l’educació locals”.

L’alcalde del Pinós, Lázaro Azorín, va definir el projecte com 
“sòlid i compartit”, destacant que “les medalles d’aquest edifici són 
per als ciutadans, que amb la seua aportació a la cultura del Pinós 
faran important aquest centre”.

I va tancar les intervencions el diputat provincial d’Infraestructures, 
Manuel Pérez Fenoll, felicitant als pinosers i destacant que la presi-
denta de Diputació “sempre va apostar per aquest projecte, que millora 
la vida cultural del Pinós”.

Finalitzats els parlaments va oferir-se un vi d’honor, que va estar 
amenitzat per la música de la colla de dolçaines del Grup de Danses 
del Pinós.

AIXÍ ÉS L’EDIFICI
El Centre Cultural “El Pinós” s’alça en el solar de l’antic institut, al 
costat del Passeig de la Constitució. L’edifici ocupa una superfície 
útil de 1.176,72 m2, contemplant les zones de passadissos, despa-
txos, aules per al centre de Formació d’Adults, idiomes, infor-
màtica, pintura... així com magatzems i serveis comuns, i sobretot 
els espais reservats al centre juvenil, a l’arxiu municipal, i a la 
Biblioteca “Maxi Banegas”, amb les seues sales de dipòsit i zones 
diferenciades per a cada tipus d’usuaris.

A això cal sumar altres 410,15 m2 referents a les zones ober-
tes, com porxos d’entrada i patis, més els 2.993 m2 de la resta 
de la zona exterior, destacant l’adequació de la zona que limita 
amb el carrer Pablo Iglesias, on s’han arreglat dues pistes po-
liesportives.

L’edifici forma part d’un projecte cultural que inclou la reha-
bilitació de la Casa de D. Pedro, al costat de l’emblemàtica Torre 
del Rellotge, que ja ha completat la seua primera fase.

PRESÈNCIA DE NOMBROSES AUTORITATS
En els actes inaugurals del Centre Cultural “El Pinós” estigueren 
presents els diputats provincials d’Infraestructures, Manuel Pérez 
Fenoll, el d’Esports, Pascual Díaz, (alcalde de Petrer), els diputats 
socialistes David Cerdà i Jaume Pascual, així com alcaldes i regi-
dors de Cultura i Joventut de poblacions veïnes, com Alguenya, 
Petrer, Fondó de les Neus, Novelda, Asp o Xixona.

PORTES OBERTES
Des del mateix dia d’obertura són molts els pinosers que s’han 
apropat a visitar l’edifici, que va començar a prestar servei en 
la mateixa vesprada de la inauguració, amb una sessió de cine 
fòrum, i des del dilluns dia 9 ja va començar a prestar servei als 
usuaris habituals. 

FAÇANA PRINCIPAL

BRINDIS PER LA INAUGURACIÓ DE L’EDIFICI
FOTO DE FAMÍLIA AMB ELS TÈCNICS DE CULTURA I JOVENTUT, AMB L’EDIL 

DE L’ÀREA SILVIA VERDÚ I L’ALCALDE DEL PINÓS LÁZARO AZORÍN

MOMENT DE L’INAUGURACIÓ

MÚSICA I DANSA POPULAR A LA INAUGURACIÓ

MOMENT DELS PARLAMENTS EN LA SALA MULTIUSOS

MOMENT DE LA VISITA A LES INSTAL·LACIONSFOTO DE FAMÍLIA AMB AUTORITATS LOCALS I DIPUTATS PROVINCIALS

ACTUACIÓ AL PATI CENTRAL
FERRAN LEAL I GUILLERMO MONDÉJAR VAN 

AMENITZAR LA INAUGURACIÓ
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Desde la Alcaldíad
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Información Municipal

Acaban los trabajos de acondicionamiento de 
los muros del Badén

Repavimentadas las calles anexas al 
Centro Cultural

Actuación 
provisional en la 
calle Azorín

Solicitada subvención para remodelar el 
local social de Santa Catalina

Retirada la 
grúa de la obra 
abandonada en 
calle Valencia

En los días previos a la inauguración del Cen-
tre Cultural El Pinós, las calles aledañas, como 
Miguel Hernández, Avenida Pablo Iglesias, 
Primero de Mayo, La Romana y Paseo de la 
Constitución, fueron sometidas a unos traba-
jos de repavimentación, dado el deterioro que 
presentaba la calzada, agravado por el paso 
de tráfico pesado con motivo de las obras. 

Todos estos trabajos, junto con la repavi-
mentación de las calles Centro y Cuevas, ambas 

en el Barrio de Santa Catalina, y el parcheo de 
algunas zonas, como la del socavón que se pro-
dujo ante las zonas polideportivas han tenido 
un coste de 114.000 euros, IVA incluido.

También ha habido otras mejoras recien-
tes en calles, como la eliminación de barreras 
arquitectónicas en la calle Perfecto Rico Mira, 
rebajando la acera en una de las esquinas, 
que además presentaba un mal estado de 
conservación.  

Tras la Semana Santa, el consistorio ac-
tuará de manera provisional en la calle 
Azorín. La previsión es levantar toda la calle 
para dejarla en buenas condiciones y evitar el 
molesto movimiento de adoquines, que ha pro-
vocado caídas de viandantes, averías en vehí-
culos y molestias de ruidos a los vecinos. Según 
el edil de Obras, Vicente Rico, “quizás no sea la 
mejor decisión, pero es provisional hasta que 
se tome la medida definitiva en toda la zona 
afectada por los adoquines”. 

El local social ubicado en el Barrio de Santa Catalina verá mejoradas sus prestaciones y as-
pecto, si prospera la subvención que ha solicitado el Ayuntamiento de Pinoso a la Diputación 
Provincial de Alicante. El alcalde Lázaro Azorín ha propuesto esta actuación al considerar que “se 
trata de una remodelación necesaria, pues el uso y el paso del tiempo han contribuido a su deterioro”.

El presupuesto de licitación asciende a la cantidad de 59.499,54 euros (IVA incluido), y 
el consistorio ha solicitado la concesión de una subvención equivalente al 80% del coste de 
la actuación, comprometiéndose a que la aportación municipal equivalga al 20% restante. El 
ayuntamiento también asumirá la parte no subvencionada por Diputación de las incidencias 
que surjan durante la contratación y ejecución de la actuación. 

Los muros de la prolongación del Badén 
de Rico Lucas, a la altura de la calle Cas-
tellón, presentan una imagen renovada, 
tras ser acondicionados y dotados de una 
capa de revestimiento impermeabilizante, 
trabajos que han realizado personas des-
empleadas contratadas gracias al Plan de 
Empleo Conjunto de las Administraciones 
Públicas Valencianas 2014. Paralelamente 

se han mejorado las condiciones de accesi-
bilidad de dos de los puentes que cruzan el 
badén en la calle Castellón, unas obras sub-
vencionadas al 100% por Diputación. 

El 23 de marzo se procedió a retirar la grúa 
que había en el solar de la calle Valencia 
próxima al “Pouet”, donde se inició hace unos 
años la construcción de un edificio de vivien-
das que quedó paralizado con la llegada de la 
crisis, tal y como anunció semanas previas en 
Radio Pinoso el edil de Obras, Vicente Rico, y 
tras la autorización del Juzgado de Novelda 
(dado que se trata de una parcela privada).

De esta manera el ayuntamiento ha dado 
respuesta a una demanda de los vecinos que ha 
durado ocho años, ya que en más de una ocasión, 
especialmente en días de viento, la grúa tenía en 
jaque a los vecinos.

La empresa encargada de su retirada la 
desmontó pieza a pieza, y los operarios nece-
sitaron unas dos horas para hacerlo, dado que 
los tornillos estaban bastante oxidados. Todas 
las piezas se han dejado en el mismo solar.

Recordar que el ayuntamiento ya tuvo que 
actuar anteriormente en este mismo lugar, te-
niendo que asumir el coste del vallado de las 
obras abandonadas, también por el peligro que 
presentaba, pues los dueños de la urbanización 
se encuentran en paradero desconocido. 

i

La legislatura toca a su fin. El próximo 24 de 
mayo tenemos una nueva cita con las urnas, 
y es momento de valorar lo que estos úl-
timos cuatro años se ha llevado a cabo en 
Pinoso, que creo que ha sido muy positivo 
en todos los sentidos.

Todavía recuerdo como si fuera hoy aquel 
sábado 11 de junio en que asumí la alcaldía de 
nuestro pueblo. La tarea que teníamos por 
delante era ardua y complicada, pero con el 
empeño de quienes conformamos este equipo 
de gobierno hemos demostrado que es posible 
gobernar sin endeudar al ayuntamiento, que 
se pueden hacer muchas cosas y devolver la 
ilusión a los vecinos de Pinoso.

Hemos sido un equipo unido, trabajando 
para contener el gasto y garantizar al mismo 
tiempo los servicios esenciales, velando por las 
familias y los jóvenes, concediendo becas edu-
cativas o programas de ayuda, y poniendo en 
marcha proyectos interesantes que ayudan a 
que Pinoso sea mucho más conocido, como las 
rutas de la Poesía o El Pinós Poble de Marbre i 
Vi, o el Centro de Interpretación. Han sido años 
de intensas gestiones para regularizar muchos 
de los servicios que ofrece el ayuntamiento, y 
para traer a Pinoso cuantas ayudas y subven-
ciones fueran posibles.

Ello ha permitido la puesta en marcha de 
proyectos como el recientemente inaugurado 
Centre Cultural El Pinós, y espero que pronto 
podamos disponer de la Casa Don Pedro 
cuando se complete su rehabilitación. Creo 
que era más que necesario, hemos luchado 
mucho para cambiar el proyecto inicial y que 
esta nueva infraestructura se haya ubicado en 
el lugar más adecuado, evitando así derribar 
la emblemática Casa de Don Pedro, y mante-
niendo la subvención. Ahora disponemos de un 
edificio muy funcional que sorprende a quien 
lo visita por su amplitud y la luminosidad de 
sus dependencias. Además, la antigua Casa 
de Cultura no ha quedado vacía, y ahora se ha 
convertido en sede de las asociaciones locales.

Nuestra labor ha sido muy intensa de prin-
cipio a fin de legislatura, logrando revertir la 
situación económica de las arcas municipales, 
ya que cuando entramos nos encontramos 
con una deuda que se elevaba a 12 millones de 
euros y la hemos reducido a 7 millones. Ha sido 
posible gracias a la aplicación de políticas de 
gestión responsable, y a la introducción de me-
joras en los servicios, como hemos hecho con 
la gestión de residuos en las pedanías, parques 
y jardines, ecoparque municipal, a través de 

una nueva contrata, que además aplica las nue-
vas tecnologías. Y ajustándonos al máximo al 
presupuesto estamos realizando actuaciones 
que están mejorando calles del casco urbano 
y caminos rurales.

En materia de canteras, hemos dado un 
gran paso al presentar el proyecto de explo-
tación del Monte Coto para impulsar el expe-
diente de solicitud de Concesión de Explotación, 
porque es la única manera de garantizar que el 
ayuntamiento sea el titular de la concesión mi-
nera. Creo que ya es hora de desbloquear una 
situación de indefinición que perdura desde el 
año 1979, cuando se inició el expediente.

También había que apostar por el polígono 
del mármol y lo hemos hecho para poder urba-
nizarlo cuanto antes, y así favorecer la instala-
ción de nuevas industrias en Pinoso. Por ello, 
en el último pleno aprobamos la expropiación 
pactada de varias parcelas.

En esa sesión aprobamos nombrar como 
Hijo Predilecto de la Villa de Pinoso a Francisco 
Albert Vidal (Quito Pons) a título póstumo. Me 
congratula que se rinda este homenaje a una 
persona ligada con el mundo de la educación, 
que luchó por ofrecer a los jóvenes un espacio 
en el que aprender un oficio y especializarse 
en él a través de la Formación Profesional. Ade-
más, era un gran embajador de su pueblo natal.

Ya que hablo de educación quisiera des-
tacar los premios a la excelencia que consi-
guieron cinco alumnos de nuestros colegios de 
primaria y una alumna de ESO, a quienes tuve 
el honor de acompañar hace unas semanas 
cuando acudieron a recoger la recompensa a 
sus esfuerzos. Mi felicitación a todos ellos y a 
sus familias, como alcalde y como maestro.

La formación ha de ser el pilar fundamen-
tal para procurar tener un excelente futuro. 
Por ello, para contribuir a la formación de 
nuestros jóvenes, y también para las personas 
sin empleo, he de destacar la gran oferta de 

cursos, talleres y recursos que ofreció la Feria 
de Formación y Empleo, que año tras año va 
creciendo.

Otro evento que hemos vivido reciente-
mente es el mes de la mujer, muy participativo 
en todas y cada una de las actividades organi-
zadas, demostrando el potencial de las muje-
res en cualquier campo que quiera abarcar, o 
animando a denunciar cualquier injusticia que 
se cometa contra ellas. Y para finales de mes 
tenemos la Setmana de Salut, Esport i Joventut, 
una gran apuesta de este equipo de gobierno 
que ha logrado implantarse en el calendario 
anual de Pinoso, con una oferta muy amplia de 
actividades para todos.

Cambiando de tema, en breve habrá acti-
vidad en el edificio del geriátrico. De momento 
se ha llevado una limpieza del inmueble y se 
iniciarán los trabajos de adaptación de las ins-
talaciones para que albergue los nuevos usos 
que nos han autorizado. Allí desplazaremos el 
departamento de Servicios Sociales y las agru-
paciones socio-sanitarias dispondrán de salas 
para realizar sus actividades.

Esas labores previas de limpieza tuvieron 
lugar en los días previos a la Semana Santa, que 
este año se vio favorecida por el buen tiempo. 
La disfrutamos plenamente desde el pregón 
hasta el Domingo de Resurrección. Por ello, 
vaya desde estas páginas mi reconocimiento 
hacia nuestras cofradías y hermandades y la 
parroquia por el esfuerzo que año tras año se 
realiza para mantener vidas estas tradiciones.

Antes de concluir quisiera destacar que la 
Ruta del Vino de Alicante, con el edil Francisco 
José López en la presidencia, ya dispone del 
documento que certifica que la marca está in-
cluida dentro del producto turístico Rutas del 
Vino de España. Ahora es el momento de creer-
nos las posibilidades que ofrece este proyecto 
y conseguir que sea algo muy productivo para 
los municipios, bodegas y empresas integra-
dos en él.

Creo que el Pinoso que recibimos en 2011 
ha registrado un gran cambio, es un pueblo 
más bonito, más accesible y limpio… y son los 
propios vecinos quienes lo perciben y nos lo 
transmiten. Por fin notan que sus impuestos 
sirven para algo, y que se utilizan racional-
mente. Y es que nuestra forma de gobernar 
ha estado marcada por la honradez, el sentido 
común, y por la estabilidad.

LÁZARO AZORÍN SALAR
Alcalde Excmo. Ayto. de Pinoso

«Con el empeño de 
quienes conformamos 

este equipo de gobierno 
hemos demostrado que 

es posible gobernar 
sin endeudar al 
ayuntamiento»

«Creo que el Pinoso que recibimos en 
2011 ha registrado un gran cambio»



ABRIL-MAIG 2015 ABRIL-MAIG 2015EL CABEÇO EL CABEÇO 0706

Información Municipal Seguridad Ciudadana s
JORNADA SOBRE DISPOSITIVOS DE 
INMOVILIZACIÓN

Tres agentes de la Policía Local de Pinoso par-
ticiparon el 10 de marzo, en San Vicente del 
Raspeig, en una sesión formativa sobre utiliza-
ción y manejo de los inmovilizadores eléctricos 
TASER, regulación legal, exposiciones volunta-
rias controladas mediante electrocardiógrafo, 
y otros puntos de interés para su utilización en 
el control de individuos violentos. 

JORNADAS FORMATIVAS DE BOUS AL 
CARRER

A mediados de febrero, un agente de la Poli-
cía Local de Pinoso estuvo presente en unas 
jornadas de formación de festejos de Bous al 
Carrer, celebradas en Denia e impartidas por 
el Instituto Valenciano de Seguridad Pública y 
Emergencias, con el fin de actualizar los cono-
cimientos técnicos, normativos y legislativos 
relativos a las intervenciones policiales en 
espectáculos taurinos. 

REPOSICIÓN DE SEÑALIZACIÓN EN 
PEDANÍAS

La Concejalía de Tráfico, en coordinación con 
la Concejalía de Pedanías, ha sustituido la 
señalización deteriorada en los caminos de 
acceso a las pedanías pinoseras, señalizando 
cruces muy peligrosos. Se trata de señales 
de Stop y Ceda el Paso, así como señales de 
limitación máxima de velocidad (50 o 30 km/h) 
y de limitación de circulación de camiones de 
cierto tonelaje, procediéndose a la retirada de 
la señalización defectuosa o muy deteriorada, 
pues la mayoría tenían más de 25 años. 

ACCIDENTE LABORAL EN LAS CANTERAS

Un operario de 40 años, vecino de Elda, re-
sultó herido grave el 26 de febrero tras caer 
de una altura de 10 metros en las explotacio-
nes del monte Coto “Levantina”, teniendo 
que ser ingresado en el Hospital de Elda, dado 
que presentaba varios politraumatismos en 
piernas, pies, cadera y rostro, precisando de 
una primera intervención quirúrgica. La firma 
propietaria de esta explotación minera, abrió 
una investigación interna para determinar las 
causas que provocaron el accidente. 

INTOXICACIÓN DE SEIS PERSONAS EN 
UNA VIVIENDA

Seis miembros de una misma familia se sin-
tieron indispuestos el 22 de febrero por una 
intoxicación cuyas causas no transcendieron, 
y que les ocasionó vómitos, náuseas y proble-
mas respiratorios. Dos de ellos tuvieron que 
ser trasladados al Hospital de Elda con pro-
nóstico reservado. 

El jefe de la Policía Local entregó al 
alcalde la memoria de actuaciones del 
año 2014

En el documento presentado el 17 de 
marzo, por el Inspector Jefe de la Poli-
cía Local, Quintín Mohedano, al Alcalde 
se plasman las intervenciones realizadas 
por los agentes en apartados de su com-
petencia como policía administrativa, ser-
vicios municipales, área de proximidad y 
atención ciudadana, seguridad ciudadana, 
tráfico y circulación de vehículos, medio 
ambiente, sanidad, servicios sociales, etc.

La Policía Local cuenta en la actualidad 
con 15 agentes, 1 oficial y el inspector jefe. 
17 efectivos que disponen de 3 vehículos 
patrulla y 2 motocicletas, con los cuales re-
corrieron el año pasado un total de 89.624 
km. vigilando el término municipal.

Durante 2014 se recibieron más de 
2.673 llamadas requiriéndoles para algún 
servicio o cometido (un 26% más que en 
2013). El 36% correspondieron a asuntos de 
seguridad ciudadana, resueltas siempre en 

coordinación con la Guardia Civil de Pinoso. 
La memoria se puede consultar en la web 
municipal (www.pinoso.org).

MEJORAS EN LA SEDE
Tras la reforma a la que ha sido sometido 
el edificio que alberga la Policía, el alcalde, 
Lázaro Azorín, junto al primer teniente de 
Alcalde, Vicente Rico, la segunda teniente 
de Alcalde, Silvia Verdú, y el edil de Segu-
ridad Ciudadana, Julián Martín, cursaron 
visita a las instalaciones. 

Las dependencias han sido mejoradas con 
el fin de ofrecer un mayor servicio al ciuda-
dano. Por tal motivo, se ha ampliado la zona 
de recepción y atención, se han comunicado 
los despachos del inspector y la oficial, se ha 
dotado de dos vestuarios independientes para 
hombres y mujeres. También señalar que se ha 
construido un nuevo comedor y sala de reunio-
nes, y se ha ampliado la zona de archivo. 

El pasado 31 de marzo, en pleno, el in-
terventor del ayuntamiento informó que 
se ha comunicado al Ministerio que se 
da por cancelado el Plan de Ajuste que 
la corporación aprobó el 27 de marzo de 
2012, y que sirvió para concertar una opera-
ción de préstamo de algo más de 2 millones 
de euros, dado que el ayuntamiento cumple 
con los requisitos que marca el ministerio 
(estabilidad presupuestaria, sostenibilidad 
financiera, periodo medio de pago), y ade-
más la operación está amortizada tras la 
refinanciación que permitió el gobierno. Por 
ello, el alcalde agradeció el esfuerzo de los 
ediles y centros gestores estos tres últimos 
años para lograr este objetivo. 

La Concejalía de Agricultura y Caminos 
ha llevado a cabo recientemente una ac-
tuación necesaria en el camino del Lel, 
que va desde la carretera de Yecla hacia 
la pedanía, pues se trata de una vía con 
mucho tránsito que presenta problemas 
de amplitud. Por ello, se ha actuado en-
sanchando los dos márgenes y colocando 
asfalto en caliente.

También se han llevado a cabo trabajos 
de mantenimiento en el camino Paredón-Ras-
pay, ensanchando el firme y parcheando las 
zonas más deterioradas.

Para ambos casos se está a la espera de re-
cibir subvención para asfaltarlos por completo.

Por último, se ha solicitado subvención a la 
Diputación para mejorar el firme del camino del 
Prado (desde la salida de Pinoso hacia el cruce 
con el Rodriguillo), trabajos presupuestados en 
59.974,04 euros, IVA incluido. El ayuntamiento 
ha solicitado su inclusión en la convocatoria 
de inversiones en caminos de titularidad no 
provincial y solicita se subvencione el 70% de 
su coste, comprometiéndose el ayuntamiento a 
financiar el 30% restante. 

La empresa Sociedad Española de Abas-
tecimientos, S.A. es la adjudicataria del 
contrato de servicio de análisis del cloro 
residual diario de consumo humano y lec-
tura de contadores, tras ser aprobado el 

2 de marzo por la junta de gobierno. La 
adjudicación se realizó por procedimiento 
negociado sin publicidad, por el precio de 
15.918,65 euros y 3.342,92 euros de IVA y por 
plazo de un año, iniciándose su ejecución 
con efectos de fecha 1 de marzo de 2015 
y su finalización el 29 de febrero de 2016, 
pudiendo ser objeto de prórroga por mutuo 
acuerdo de las partes.

De la misma forma, la Diputación ha sub-
vencionado el control de la calidad del agua 
en toda la provincia. En nuestra comarca se 
beneficiarán los municipios de Pinoso y La 
Romana, que recibirán una ayuda global de 
13.730 euros. 

Los vecinos de la pedanía de Ubeda ya pue-
den respirar tranquilos tras los trabajos lle-
vados a cabo en la estación depuradora de 
aguas residuales, que estaba ocasionando 

molestos olores. Estos trabajos se han llevado 
a cabo con la mayor celeridad, aunque ello mo-
tivó que se originaran cortes en el servicio de 
agua potable y en la red de alcantarillado. 

SE CREA LA ORDENANZA DE ARMAS DE 
4º CATEGORÍA

En el pleno del pasado 31 de marzo se aprobó la 
creación de una ordenanza sobre tenencia de 
armas de 4ª categoría, para regularizar y con-
trolar el número de propietarios de este tipo 
de armas en el término municipal, así como 
las sanciones a imponer en caso de tenencia 
ilícita. Esta normativa contempla desde armas 
lúdico deportivas para la práctica de “airsoft” 
y “paintball” (contempladas en la legislación 
sectorial), las comprendidas como tales en el 
reglamento de armas, hasta otras cuya trami-
tación sea de competencia municipal. 

VINOS DE PINOSO EN DÜSSELDORF

La Bodega de Pinoso, Bodegas Volver y El 
Sequé (Grupo Artadi) estuvieron presentes en 
Prowein 2015, una de las ferias más importante 
del mundo, que tuvo lugar del 15 al 17 de marzo 
en la ciudad alemana de Dusseldorf. En esta 
ocasión, nueve bodegas alicantinas represen-
taron a la Denominación de Origen Alicante, 
recientemente nombrada como la región más 
valorada de España por la Guía Peñín, una de 
las publicaciones más importantes para los 
vinos españoles. 

EL GAS NATURAL LLEGARÁ A PINOSO 
ESTE MISMO AÑO

Redexis Gas invertirá este año un total de 
seis millones de euros en la Comunitat para 
desplegar más de 20 kilómetros de redes de 
distribución que permitirán la gasificación de 
los municipios de Callosa de Segura, Pinoso, 
Pedreguer y Els Poblets, en Alicante. Recordar 
que el pasado mes de septiembre comenza-
ron las obras del trazado del gasoducto Elche-
Monòver-Algueña, que a su paso por el término 
de Pinoso afecta a un total de 168 parcelas de-
dicadas a los cultivos de la vid, la almendra o el 
olivo. Las conducciones se han colocado para-
lelas a las estribaciones del monte Cabezo. 

AGUAS

Adjudicado el contrato del servicio 
de análisis de cloro y lectura de 
contadores

AGRICULTURA Y 
CAMINOS

Nuevas 
actuaciones en 
caminos rurales

Cancelado el Plan 
de Ajuste

Mejoras en la depuradora de Ubeda
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Información MunicipalDesarrollo Locald
El director territorial de 
Turismo apuesta por el trabajo 
coordinado con el Ayuntamiento

JOSÉ PEREA
Concejal de Urbanismo y Canteras

Con el fin de conocer todo el potencial 
turístico que tiene Pinoso, como pueblo 
de interior (cultural, tradicional, indus-
trial o gastronómico), el director terri-
torial Rafael Muñoz se desplazó el 18 de 
febrero a nuestra localidad. Los ediles 
de Turismo y Cultura le explicaron el ob-
jetivo que desempeña la “Casa del Mármol 
y del Vino de Pinoso”, y antes de la firma 
del libro oficial de la Villa se reunió con 
el alcalde y el primer teniente de alcalde, 
tratando cuestiones relacionadas con las 

canteras del monte Coto, propiedad del 
Ayuntamiento.

La visita a Pinoso no dejó indiferente al 
director territorial, quien destacó que cono-
cía el mármol de Pinoso, pero no su historia, 
descubriendo todo el proceso de extracción 
en el Centro de Interpretación, a través de la 
visita guiada que ofrecieron la archivera mu-
nicipal Clara Isabel Pérez y el arquitecto Ángel 
Rocamora. De la misma forma, el señor Rafael 
Muñoz descubrió en Pinoso un pilar fundamen-
tal de nuestra economía, como es el calzado.

GALARDÓN PARA EL CENTRO DE INTER-
PRETACIÓN 

La estructura que alberga la sección de-
dicada al mármol dentro del Centro de Inter-
pretación ha sido galardonada con el Premio 
Emporia de Oro al mejor montaje de una expo-
sición no itinerante por el Col·legi Professional 
d’Interioristes de Catalunya y Veredictas Inter-
nacional. 

La concesión de este galardón y su eco en 
la prensa provincial contribuyeron a incremen-
tar las visitas. 

El ayuntamiento presentó a primeros de 
abril el Proyecto de Explotación del Monte 
Coto para continuar con el expediente de 
aprobación de la solicitud de Concesión de 
Explotación de recurso minero de la Sección 
C, que fue iniciado por el Ayuntamiento en 
el año 1979 y que ahora se ha resuelto tras 
llevar paralizado desde entonces.

Este proyecto de explotación es im-
perativamente necesario para que Minas 

pueda aprobar dicha solicitud de concesión 
de explotación directa, ya que el alcalde 
Lázaro Azorín recuerda que “Minas requirió 
al Ayuntamiento de Pinoso en el año 1996 a 
que presentara ese proyecto. Ahora hemos 
decidido que hay que impulsar esta conce-
sión, porque es lo que nos garantiza que el 
ayuntamiento sea el titular de la concesión 
minera. Ya es propietario de los terrenos, 
pero necesitamos que también sea titular 

de los derechos mineros. Queremos acabar 
con la actual situación de indefinición”. 

Hace casi un año, El Cabeço entrevistó al edil 
José Perea con motivo de su regreso a la po-
lítica municipal, y ahora que acaba la legisla-
tura hemos vuelto a hablar con él.
EL CABEÇO: Tras estos últimos meses en el 
ayuntamiento, ¿cómo ha sido la experiencia? 
¿Está satisfecho de su labor?
JOSÉ PEREA: Sí, la verdad es que la experien-
cia personal ha sido muy satisfactoria y enri-
quecedora. He hecho todo lo que he podido, 
pero las áreas que llevaba, Urbanismo y Can-
teras, requieren mucha dedicación y esfuerzo. 
He intentado poner en pie iniciativas que clari-
ficaran y racionalizaran el funcionamiento de 
las canteras, y sobre todo la situación legal de 
los derechos mineros o los contratos con los 
canteros. Hemos logrado mejorar la situación 
urbanística del polígono del mármol, arre-
glando desaguisados heredados y modificando 
puntualmente el PGOU,... Son cosas de mucho 
alcance, algunas las hemos culminado y otras 
se podrán completar en la próxima legislatura. 
¿Satisfecho, me preguntas? Pues sí que lo 
estoy con el esfuerzo realizado, algo menos 
con los logros. Sabemos que las tramitaciones 
de los asuntos en las Administraciones Publi-
cas son lentas, y eso, para un empresario, a 
veces es difícil de entender o aceptar.
EC: Al volver a ser concejal dijo que se lo le 
debía a Pinoso. ¿Ha saldado esa deuda?

JP: Lo de la deuda era una figura retórica. Siento 
que he cumplido con mi deber, tanto con mi Pue-
blo como con mi Partido.
EC: En la actualidad, ¿cómo van las canteras?
JP: Pues la verdad es que no demasiado bien. 
Está bajando considerablemente la extracción 
de piedra y, al parecer, incluso su calidad. Por 
otro lado, acabamos de presentar el Proyecto 
de Explotación del Monte Coto para continuar 
con el expediente de aprobación de la solicitud 
de Concesión de Explotación de recurso minero 
de la Sección C, que el Ayuntamiento presentó 
en 1979 y cuya tramitación llevaba paralizada 
muchos años.
EC: Como edil y empresario del sector de la 
piedra natural, ¿qué se puede hacer para ayu-
dar al sector a recuperar su pujanza?
JP: Es una cuestión complicada. A la bajada de la 
construcción en España desde hace 7 años se ha 
unido estos 2 últimos años la bajada de la cons-
trucción en China, y la aparición de otros mármo-
les similares en el mercado global procedentes 
de países de economías emergentes. Creo que 
la única posibilidad de conservar los mercados 
sería la diferenciación por la calidad (en materias 
primas o productos elaborados).
EC: Háblenos de la comisión creada reciente-
mente para las explotaciones del Monte Coto. 
¿Qué papel va a tener el Ayuntamiento de Pi-
noso en esa comisión?

JP: En esa Comisión, formada exclusivamente 
por empresarios de canteras del Coto, el Ayun-
tamiento no va desempeñar ningún papel, por-
que no forma parte de ella. Se ha creado por 
la exigencia de las autoridades de Minas y de 
Medio Ambiente en relación a la total regulariza-
ción legal de las explotaciones mineras y de las 
escombreras que éstas generan. En cualquier 
caso, el Ayuntamiento será un interlocutor de 
los miembros de esa Comisión cuando las cir-
cunstancias de los trámites administrativos lo 
requieran o sea necesario defender los intereses 
de Pinoso.
EC: También comentó que no tenía intención 
de volver a entrar en la lista electoral de su 
partido, pero le han convencido y ocupa el 
puesto 9, ¿con qué expectativas?
JP: Dije aquello por ser para mí casi imposible, en 
estas circunstancias, compatibilizar mi trabajo con 
el puesto de concejal. Mis compañeros de Partido 
me insistieron pidiéndome que apoyara el pro-
yecto y su candidatura con mi presencia en la lista, 
aunque fuera en un puesto alejado de los primeros 
números. Estoy encantado de apoyarles y manifes-
tar mi más profunda implicación con el proyecto 
de mi Partido, así que acepté ir en ese puesto. Al 
principio creí que el 9 no era un puesto de salida, 
aunque... también creía en las últimas elecciones 
que en el puesto número 6 de nuestra lista nunca 
llegaría a ser concejal. Y fijaos en lo que ocurrió. 

Éxito de la XV Mostra de 
la Cuina del Pinós 2015, 
apadrinada por Paco Alonso

Pinoso recoge la concesión de la marca Ruta del Vino de Alicante

Del 17 al 22 de febrero, más de 2.500 comensales disfrutaron 
de los platos más típicos de la gastronomía pinosera en los tres 
restaurantes que participaban este año, Alfonso, La Torre y el 
Timón y que debido al éxito obtenido, el siguiente fin de semana 
volvieron a ofrecer los menú de la Mostra, dando respuesta a los 
clientes que se quedaron sin reserva.

Este año la Concejalía de Turismo y Desarrollo Local incre-
mentó la difusión y promoción, a través de Facebook, Twitter e 
Instagram, llegando a ser noticia en otras redes sociales de insti-
tuciones como Costa Blanca, Comunidad Valenciana ó Wikipaella. 
También a través de embajadores de la altura del periodista y crí-
tico gastronómico Paco Alonso, que en la presentación del evento 
(el 21 de febrero) ofreció una ponencia sobre el arroz con conejo 
y caracoles. En ese mismo acto se entregaron reconocimientos al 
Restaurante Paco Gandía y a la chef Olga Anikina por sus éxitos 
recientes en Madrid Fusión.

Blogueros como Fátima García, Oskar García ó Ana Espadas tam-
bién contribuyeron a promocionar el evento gastronómico.

Seis días de intenso trabajo para convertir nuestro municipio 
en centro de atracción, destacando que, además, paralelamente a 
las jornadas gastronómicas se ofrecieron este año otros alicientes, 
como una ruta de combinados o la posibilidad de conocer algunos de 
los recursos turísticos de Pinoso (como la Torre del Reloj o el Centro 
de Interpretación “Casa del Mármol y del Vino”, como destacó el edil 
Francisco José López al hacer balance de la Mostra.

Esa misma semana Wikipaella, reconoció a Restaurante Alfonso 
con la entrega de una “Cullera de Fusta” por elaborar la auténtica 
paella, a la leña, con ingredientes autóctonos. 

El Museo de Bellas Artes Gravina de Alicante 
(MUBAG) acogió el 10 de marzo el acto de 
concesión de la marca Rutas del Vino de 
España a la Ruta del Vino de Alicante. En el 
acto participaron el vicepresidente del Consell, 
José Císcar (Conseller de Agricultura, Pesca, 
Alimentación y Agua), el presidente de la Ruta 
del Vino de Alicante, Francisco José López (edil 
de Turismo del Ayuntamiento de Pinoso), y el 
vicepresidente de la Asociación Española de 

Ciudades del Vino, Enrique Jiménez (alcalde de 
Jumilla), además del Alcalde de Pinoso, Lázaro 
Azorín, quien recibió, en nombre del Ayunta-
miento de Pinoso, el diploma como municipio 
integrante de la Ruta. También acudieron repre-
sentantes de los comercios y bodegas pinoseras 
que forman parte de este proyecto enoturístico. 

Esa misma semana, la Ruta del Vino de Ali-
cante acudió a la asamblea anual de ACEVIN, 
celebrada en la ciudad malagueña de Ronda. 

MONTES

Presentado el proyecto de explotación del Monte Coto para 
acabar con la indefinición legal



ABRIL-MAIG 2015 ABRIL-MAIG 201510 11EL CABEÇO EL CABEÇO

Medi Ambient mParcs i Jardinsp
El Jardí Municipal 
disposarà de nous jocs 
infantils per a tots

Fobesa també assumeix el manteniment de 
zones verdes, ecoparc i recollida selectiva

El director territorial de Medi Ambient visita 
l’àrea recreativa i la pedrera restaurada

Nous aparcabicis per afavorir la mobilitat

Important reducció en els residus sòlids urbans

Abocaments il·legals 
al canal del Rodriguillo

La catalogació 
del aiguamoll va 
complint terminis

Esperant resposta 
sobre la protecció 
del CabeçoMillor aspecte als 

voltants de l’abocador

Abans del 2 de juny han de estar acabades 
les obres de remodelació del parc més em-
blemàtic del poble, uns treballs que tenen 
un cost de 120.000 euros subvencionats al 
100% per la Diputació. Dins d’esta, la remo-
delació s’ha pensat molt bé en qui són els 
seus principals usuaris, els xiquets i xiquetes. 
La Regidoria de Parcs i Jardins s’assumirà el 
cost dels nous elements de la zona de jocs 
(pressupostats en 29.995 euros, IVA inclòs), 
pensats per a usuaris de distintes edats. 

L’empresa Fomento Benicàssim S.A. 
(FOBESA) és l’adjudicatària del nou con-
tracte de gestió del servei públic de reco-
llida i transport de residus sòlids urbans a 
les pedanies, extraradi i disseminats del 
terme municipal del Pinós (per 47.844 euros 
anuals més IVA). L’empresa ha introduït millo-
res en la gestió, com l’aplicació de noves tecno-

logies (amb el sistema Extranet), o la integració 
paisatgística en diversos punts per minimitzar 
l’impacte visual dels contenidors. Unes millores 
que també contemplen la col·locació de jocs in-
fantils a zones verdes com el Parc de Santa Ca-
talina o el carrer 8 d’Agost i a diverses pedanies, 
la substitució i millora del regadiu o la plantació 
d’arbres i arbustos. 

El contracte d’aquest servei s’ha adju-
dicat a aquesta empresa pel preu anual 
de 142.975,21 euros, més 23.024,79 euros 

d’IVA, i per un termini de dos anys, podent 
ser prorrogat per mutu acord de les parts 
abans de la seua finalització. 

La regidora de Residus Sòlids Urbans, Silvia Verdú, està molt satisfeta dels resultats que 
s’han obtingut en els dos primers mesos de l’any (gener i febrer de 2015) en la gestió de 
RSU (residus sòlids urbans), ja que l’estudi d’optimització d’aquest servei ha registrat un 
total d’uns 92.000 kg menys respecte als mesos de gener i febrer de 2014.

Això es tradueix en què s’han pagat uns 5.100 euros menys a la planta de tractament de RSU de VAERSA, 
i que l’estudi d’optimització de residus posat en marxa per l’Àrea de Medi Ambient està donant els seus 
fruits. En l’any 2014 es van gestionar 3.468.420 kg. de RSU, un 7% menys que l’any anterior. Eixa tendèn-
cia positiva ha continuat i la disminució registrada en els primers mesos de 2015 es prou contundent. 

A mitjan març, la regidoria de Medi Am-
bient va dur a terme tasques de neteja al 
llit de l’aiguamoll del Rodriguillo després 
de ser avisada per un veí de la pedania 
sobre uns abocaments que generaven 
molèsties als habitants de la zona. Una 
empresa especialitzada es va encarregar de 
retirar-los, derivant els líquids a una planta 
de tractament especialitzada. Els treballs 
van tenir un cost de 2.000 euros.

Dels fets es va informar al Seprona i 
a la Confederació Hidrogràfica del Segura, 
i per evitar que tornen a repetir-se els 
abocaments, l’ajuntament ha procedit a 
col·locar cadenes als accessos i segellar 
clavegueres connectades directament al 
canal, mentre que la Policia Local ha in-
tensificat la vigilància. 

L’ajuntament ha realitzat una neteja exhaus-
tiva dels voltants de l’abocador municipal, ja 
que últimament s’havia creat un altre aboca-
dor paral·lel, i l’empresa encarregada es va 
ocupar de distribuir els diferents materials 
a plantes autoritzats per la seua gestió. 
Aquesta és una de les primeres accions que ha 
portat a terme el consistori per donar compli-
ment a l’ordre de segellat de l’abocador.

L’alcalde i la regidora de Medi Ambient es 
van reunir el 2 de març amb Amparo Renau, cap 
de  servei d’inspecció direcció de qualitat ambien-
tal, a qui van sol·licitar que, en no estar pressu-
postat el seu cost per a enguany (780.000 euros), 
es concedira una pròrroga del termini previst per 
a la finalització d’aquestes obres. A més, li pro-
posaren l’ús de la “marmolina” com a element 
substitutiu de l’argila, el que suposaria un estalvi 
d’uns 400.000 euros. Paral·lelament, el consistori 
treballa amb el Consorci de Residus de la Zona XIII 
per aconseguir ajudes i subvencions. 

La Conselleria veu amb bons ulls el pro-
jecte de protecció d’aquest espai natu-
ral, que posseeix un valor mediambiental 
molt interessant. L’Àrea de Medi Ambient 
està treballant per convertir aquest punt 
d’interès mediambiental en un lloc on es 
puguen desenvolupar activitats formatives, 
visites, i que els investigadors disposen de 
les millors condicions per estudiar aquests 
ecosistemes o el comportament de plantes 
i animals. 

L’alcalde i l’edil de Medi Ambient van traslladar 
a la directora general de Medi Natural, Salomé 
Pradas, les opinions i suggerències dels pro-
pietaris dels terrenys i parcel·les afectades 
pel procés de declaració del Cabeço com a Mo-
nument Natural i els futurs usos, recopilades 
per l’ajuntament. Estes qüestions seran contes-
tades per Conselleria (que disposa del 80% dels 
terrenys), que els va transmetre la predisposició i 
la bona voluntat per seguir avant amb l’expedient 
de declaració i exposar-lo públicament. 

Per tal de conèixer de primera mà el sistema de prevenció d’incendis forestals a l’Aula 
de la Natura, el director territorial de Medi Ambient, Francisco Javier Sogorb, va visitar 
El Pinós el 17 de març, reunint-se amb l’alcalde Lázaro Azorín, el primer tinent d’alcalde 
Vicente Rico, l’edil de Medi Ambient, Sílvia Verdú, i tècnics municipals, que van informar dels 
treballs que s’han desenvolupat per garantir la seguretat dels senderistes, campistes i visitants, 
creant una franja de seguretat perimetral i rehabilitant el dipòsit d’aigua contra incendis, uns 
costos de reparació (més de 5.800 euros) que va assumir l’ajuntament.

El director territorial es va mostrar sorprès per la utilització que se li està donant a la pe-
drera restaurada propera a l’aula, on cada mes de juliol es realitzen funcions teatrals, afirmant 
que cal treballar per poder fer-ho amb totes les garanties. 

Els usuaris de bicicletes estan 
d’enhorabona després de la col·locació 
per la Regidoria de Medi Ambient de 14 
aparcabicis en diferents punts del nucli 
urbà, repartits entre els accessos a edi-
ficis públics i al costat de comerços lo-
cals, ja que diverses empreses locals 
van sol·licitar a l’ajuntament disposar-
ne. Amb la col·laboració de la Policia Local, 
s’han delimitat i senyalitzat els emplaça-
ments d’aquests aparcabicis que han estat 
subvencionats al 100% per la Diputació 
Provincial, després sol·licitar l’Àrea de Medi 
Ambient, per tal de contribuir a fomentar l’ús 

de la bicicleta i ajudar a reduir el trànsit de 
vehicles a motor en el nucli urbà, complint 
amb el Pla de Mobilitat Urbana del Pinós. 

RESIDUS SÒLIDS I NETEJA VIÀRIA

Les pedanies veuen millorat el servei de 
recollida de residus i de parcs i jardins

NOU CONTRACTE DE CONTROL 

PLAGUES

L’empresa Lokímica seguirà dos anys més 

efectuant els serveis de desratització, desin-

sectació i desinfecció en el terme municipal 

del Pinós, en ser-li adjudicat el contracte per 

22.486,32 euros més el 10% d’IVA. 

PODA D’ARBRES GRANS

Per tal d’oferir una major seguretat als parcs 

i jardins de Pinós, l’àrea de Medi Ambient està 

duent a terme una poda en els arbres de gran 

port, que s’ha iniciat amb els oms centenaris 

de les Enzebres, inclosos al catàleg d’arbrat de 

interès local, en representar un possible perill 

per als vianants. Els treballs els està efectuant 

l’empresa FOBESA i estaven inclosos en el nou 

contracte recentment aprovat. 

EL DIA DE L’ARBRE, EN BICI

Enguany, la plantació d’espècies autòctones 
de la zona es va dur a terme a l’era de la 
pedania de la Caballusa, un trajecte que per 
primera vegada es va realitzar amb bici, amb 
l’objectiu d’educar als més xiquets en valors 
ambientals amb activitats divertides i que 
van poder compartir amb els seus pares. La 
jornada va concloure amb una solta de fauna 
silvestre recuperada. 

MILLORES A L’AULA DE LA NATURA

En breu acabaran els treballs de millora de 
l’entorn de l’Aula de la Natura per als que 
Diputació va concedir una subvenció de 
29.000 euros. De moment els usuaris poden 
accedir a l’aula de la natura, però acampar 
encara no. 

APROVAT EL PROJECTE DE VO-
LUNTARIAT 2015

El 3 de març es va aprovar el projecte 
d’activitats per a la vigilància i prevenció 
d’incendis forestals i conservació d’espècies 
de flora i fauna d’enguany, per import de 
10.800,00 euros, sol·licitant una subvenció a 
la Conselleria de Governació per a les activi-
tats anomenades i altra per al manteniment 
dels serveis d’atenció al ciutadà i informació 
ambiental, així com la recuperació i posada en 
valor dels aiguamolls del Pinós. El cost total 
ascendeix a 13.431,30 euros, i s’ha sol·licitat 
subvenció per al Programa Salario-Joven (per 
import de 11.500 euros). 

CONGRÉS SOBRE EL CONTROL DE 
MOSQUITS

El Pinós va estar present al VII Congrés de 
l’Associació Europea de Control de Mosquits, 
celebrat a València del 23 al 26 de febrer. 
L’Àrea de Medi Ambient va presentar un es-
tudi sobre els treballs de control que es fan al 
municipi, i la regidora Silvia Verdú va assistir 
a la jornada de cloenda, al Parc Natural de 
l’Albufera, comprovant les possibilitats que 
ofereix l’ús de drons en aquest tema. 
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Amb l’obertura del nou “Centre Cultural El 
Pinós”, l’edifici del número 28 del carrer Per-
fecto Rico Mira ha canviat la seua funció, per 
albergar a les associacions locals (tant cultu-
rals, comercials, esportives i sociosanitàries), 
després de 25 anys de trajectòria sent seu dels 
principals esdeveniments culturals del Pinós. 
Només quedem els Mitjans de Comunicació Muni-
cipals, que a partir d’ara tenim nous companys.

A més, finalitzat el trasllat dels serveis que 
albergava l’edifici, les sales més deteriorades 
s’han rehabilitat per part de la Regidoria de 
Cultura i Joventut perquè els seus nous usuaris 
puguen portar a terme la seua tasca en perfec-
tes condicions, i algunes associacions ja han co-
mençat a instal·lar-se.

L’edifici compta amb dos conserges, per 
mantener-lo obert matí i vesprada, entre les 8:30 
i les 14:00 hores i entre les 15:00 i les 22:00 hores.

El Cabeço ha parlat amb representants 
d’algunes de les agrupacions, i aquestes 
són les seues opinions: 

Societat sCulturac
En breu s’iniciarà el 
trasllat de les associacions 
sociosanitàries al geriàtric

Renovada imatge per a la Casa de D. Pedro

Vetllades de 
musicals, rock i jazz

Commemorat el dia de la poesia

Les fotos de “Tradissons”, al Teatre-Auditori

Nova etapa per a l’antiga Casa de Cultura: els usuaris responen

Vicent Hernández, Director Cors 
i Danses “Monte de la Sal”

Ana Mari Rico, Presidenta 
Asociació Mestreses de Casa

Isabel Oliver, Tresorera 
Asociació Respir

Mary Pardo, Asociació de 
Comerciants del Pinós

Moisés Sanchiz. Penya Ciclista 
“El Pinós”

Ja s’han dut a terme els treballs previs per adaptar part de la 
planta baixa del geriàtric perquè albergue a les associacions 
sociosanitàries de la localitat al costat dels despatxos de la Re-
gidoria de Benestar Social i Igualtat.

Les obres consisteixen en la divisió d’un espai de 150 metres qua-
drats per crear tres aules interconnectades entre si, que utilitzaran les 
associacions Iguals i Sense Traves, Alzheimer, Càncer i Fibromiàlgia. 
Es dotarà de paviment altra part on no existeix, i l’accés a l’edifici serà 
per avinguda Pablo Iglesias, on hi ha una rampa perquè persones amb 

discapacitat puguin accedir còmodament. Amb aquests trasllats, el 
consistori pinoser s’estalviarà el lloguer del local de la plaça d’Espanya.

Els nostres mayors també podran realitzar alguns tallers, com va 
explicar l’alcalde en l’assemblea general que l’Associació de Jubilats 
i Pensionistes “11 de setembre” va celebrar el 26 de febrer. També va 
comentar que en un futur, hi ha la possibilitat d’obrir com a centre 
de dia, equipant la cuina i dotant-lo de mobiliari. 

Ja ha conclòs la primera fase de la rehabilitació d’aquest cèntric 
edifici, que va ser residència d’antics alcaldes de la localitat, i que 
es troba al costat d’un monument emblemàtic per a tots els pino-
sers, la Torre del Rellotge. Durant la Setmana Santa es van desmun-
tar les bastides, deixant veure l’aspecte renovat de la façana, gràcies 

a la intervenció a què ha estat sotmesa dins del projecte que també 
ha fet possible la inauguració de l’actual Centre Cultural El Pinós. La 
regidora de Cultura, Silvia Verdú, recorda que “estes obres han tardat 
més, donat que les condicions en que es trobava la teulada va aconse-
llar que es canviara, i s’ha apostat per colocar un sostre de fusta”. 

Amb un gran recorregut per la música dels 
anys 80, el Teatre-Auditori “Emilio Mar-
tínez Sáez” va acollir, el 21 de febrer, el 
musical denominat “7S”, protagonitzat per 
40 joves d’Algueña i El Pinós. Els beneficis es 
van destinar a l’Associació Contra el Càncer. 
Dies després, el 27 de febrer, la banda de rock 
il·licitana “El Perro Asirio”, liderada per Elías 
Martínez, va presentar el seu tercer àlbum 
d’estudi, “Mausoleo de Corazones”.

Canviant de registre, el 14 de març, el pú-
blic va gaudir d’un gran espectacle, a l’altura 
dels grans teatres. Els protagonistes van ser 
Guillem Mondéjar, al piano, i Inés Gómez, veu, 
amb el seu espectacle “El Jazz de la Prima-
vera”. La recaptació de la taquilla, igual que 
l’obtingut en la Sant Silvestre, es va destinar 
a PayaSoSpital.

I el jazz també ha estat present durant 
la Setmana Santa, amb dos concerts en locals 
d’oci, protagonitzats per Luismi Tormo Band. 

El Club de Lectura “Maxi Banegas” va 
commemorar el 26 de març el Dia Mun-
dial de la Poesia, homenatjant a Teresa 
de Jesús i Carmen Conde, de la mà de Juli 
Muñoz i Elemenia Mira. En la lectura dels 
poemes van participar la regidora de Cul-
tura a més de membres del Club de Lectura, 
veïns d’Elda, Algueña i La Solana, així com dos 
joves alumnes de l’Institut del Pinós o Vicente 
Cantó, que va llegir un poema en homenatge 
a la nostra poetessa local Maxi Banegas. 

Ara, anar al teatre no només serà sinò-
nim d’espectacles teatrals, musicals o de 
dansa. Fins al 13 de maig es pot visitar, als 
passadissos del Teatre-Auditori, una proposta 
cultural diferent. Es tracta de l’exposició de 
30 fotografies del primer concurs de foto-
grafia de “Tradissons”, convocat pel Grup 
de Danses de l’Pinós amb un clar objectiu: 
transmetre tradició, festa i sensacions. 

Un nou Club de Lectura comença la seua marxa al Pinós, dirigit a 
xiquets i xiquetes de 8 a 11 anys d’edat. Es va presentar en societat el 
passat 12 de març, i està coordinat per Desiré Verdú, qui va donar a conei-
xer les activitats que es faran, com ara lectures compartides, visionat de 
pel·lícules, manualitats o excursions. Desirée va estar acompanyada per 
l’edil de Cultura i Educació, Silvia Verdú, i per Gloria Bruno, actual presi-
denta del Club de Lectura d’adults “Maxi Banegas”, qui va donar a conèixer 
la seua última publicació, “Haikús en la Motxilla”, amb la seua néta. 

“Estem contents per 
les noves instal·lacions, 
ja que disposem d’una 
seu en condicions 
per seguir portant a 
terme el nostre tre-
ball i seguir aportant 
riquesa a la cultura 
del Pinós. Estem ubi-
cats a l’antiga biblioteca, on impartirem les classes 
als alumnes de corda, i els assajos generals amb la 
coral i balls els realitzarem al saló d’actes. Agraix a 
l’ajuntament el manteniment de l’edifici”.

“Des del col·lectiu 
que represente estem 
satisfetes amb les 
instal·lacions, que re-
centment van ser millo-
rades per l’ajuntament, 
adaptant una sala que 
presentava humitats, 
i que farem servir per 
a cursos i manualitats. A més, tenim la possibilitat 
d’utilitzar el saló d’actes i el pati a l’estiu. Si no passa 
res, aquesta serà la seu definitiva. Ens poden trobar 
els dilluns i divendres de 18 a 20 hores”.

“Les instal·lacions les 
conec des de sempre, 
per l’Associació de 
Boixets. De moment, 
mentre ens traslla-
dem al Geriàtric, és 
un bon lloc per reu-
nir-nos. De no tenir 
seu a venir aquí, és 
un bon canvi. Però esperem disposar prompte 
de la nostra pròpia seu a la futura residència 
geriàtrica”.

“En nuestra asociación 
nos parece genial, 
porque últimamente 
no encontrábamos el 
lugar idóneo donde 
hacer nuestras reunio-
nes, y ahora, el hecho 
de disponer de un local 
y poder concretar reu-
niones periódicamente es estupendo. Sí que utilizá-
bamos la antigua Casa del Vino como sede temporal, 
pero nos parece muy bien que este edificio, en el 
centro del pueblo, acoja a las asociaciones. Además, 
nos gusta que nuestra sala la compartamos con las 
mujeres empresarias. Hacía falta un lugar así, por-
que somos muchas las asociaciones en Pinoso”.

“És un luxe dis-
posar d’aquestes 
instal·lacions i, el més 
important, tenir una 
adreça fixa on poder 
rebre la correspon-
dència. Fins ara ens 
reuníem en algun local 
d’hostaleria. Volem 
agrair l’ajuntament l’esforç de dotar de seus als 
col·lectius. Els socis tindran ara un lloc on dirigir-
se i mantenir reunions per planificar el futur de 
l’associació”.AIXÍ HA QUEDAT LA FAÇANA ASPECTE DEL SOSTRE DE FUSTA

BIBLIOTECA “MAXI BANEGAS”

Naix el Club de Lectura Infantil
L’ULTIM TRIMESTRE DEL CURS S’AMPLIA 
L’HORARI DE LA SALA D’ESTUDIS

Amb l’objectiu de facilitar l’estudi en període d’exàmens, des de 

la regidoría de Cultura s’ha decidit que l’horari d’obertura de la 

sala d’estudi de la Biblioteca, en els mesos d’abril a juliol, serà de 

dilluns a divendres, de 9 a 14 i de 15:30 a 21:30 hores.
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E.C.: ¿Habrás coincidido con colegas de 
profesión? 
C.S: Por mis compañeros, puedo decir que he tenido 
el gusto de conocer a gente que sigo en la prensa 
o en la televisión. Pablo Ordaz, el corresponsal de 
El País, o a Íñigo Domínguez, del Correo Vasco, y de 
quien recomiendo su blog elmundodecerca.com, 
donde explica este complicado país añadiendo 
siempre una pincelada cinéfila. Además, he 
conocido a Paloma Gómez Borrero y al corresponsal 
de A3 aquí en Roma, Antonio Pelayo. ¿Sabíais que es 
sacerdote? Le conocí en El Vaticano, en una visita 
oficial de los reyes al Papa, e iba de sotana. Luego 
se puso traje y corbata para hacer los directos. Es 
amabilísimo, y Paloma una enciclopedia en temas 
del Vaticano y de los Papas. Me sorprendió su 
vitalidad y esa actitud ante la vida, que solo tienen 
las personas con mucha experiencia, en el sentido 
de que opina sin pelos en la lengua.
E.C: Dicen que en Italia se come muy bien. 
¿Cómo lo llevas?
C.S: Aquí está todo de re-chu-pe-te. En lo básico, los 
ingredientes son muy similares a los españoles, pero 
en la elaboración… ‘Mamma mia’. Hay que reconocer 
que los italianos tienen una cocina muy simple pero 
sabrosísima, y yo creo que esa es precisamente 
la clave de su éxito. Cada zona o región tiene su 
pasta típica. En Roma se cocinan mucho i rigatoni 
all’amatriciana, un tipo de macarrones más cortos 
y gruesos que los nuestros, servidos con panceta y 
salsa de tomate. A mí me gusta desayunar mi café 
con leche y tostada, y cuando se lo comento me 
miran raro. Para los italianos el desayuno es siempre 
dulce, toman un capuchino y un cornetto, cruasán. 
Otra cosa que me llama la atención es que el café 
para un italiano es un ritual, y se interrumpe la 
jornada dos o tres veces al día para cumplir con él. 
Se trata de un café corto, cremoso y muy aromático. 
¡Ah, el agua! El agua casi siempre es con gas. Para 
beberla sin él hay que pedirlo expresamente.
E.C: Ahora que estás lejos de España, ¿sientes 
añoranza? ¿Y de Pinoso?
C.S: Sí. Extraño los amigos y, cómo no, la familia. Y 
de Pinoso, sin duda, les perusses, que me vuelven 
loca. También pasar por la barra de Alfonso o 
sentarme a comer una de sus fassegures o un 
plato de su exquisita paella. ¿Puedo saludar? 
Pues saludo a Javi y a toda su familia, que 

hacen un trabajo excelente en el restaurante. 
Además Javi tiene una mano para la música…
E.C: ¿Nos recomendarías la experiencia de vivir 
en otro país?
C.S: A ver, irse a vivir a otro país no es fácil. Todo es 
diferente y uno necesita adaptarse a leyes, costumbres, 
organización…, y si no vas con un trabajo o con una 
buena formación para encontrarlo pronto, puede ser 
desalentador. Por otro lado, recomiendo hacerlo, más 
que irse a vivir, conocer mundo, otras culturas, otras 
creencias, otras formas de vida… Desprendernos 
de lo que creemos ‘normal’ y darnos cuenta de que 
todo es relativo. Es algo que ayuda a reconocernos 
a todos como seres de piel y de emociones. 
E.C.: ¿Cómo nos ven los italianos? ¿Les caemos 
bien?
C.S: Los italianos tienen un gran afecto por los 
españoles. Quizás un poco más por las españolas… 
No, en serio, les encanta nuestro idioma, también 
les gusta viajar a nuestro país. Digamos que, dentro 
de la UE, nos ven como a sus primos hermanos. 
E.C.: ¿En qué situación se encuentra actualmente 
el país?
C.S: ¿Puedes creer que no lo sé muy bien? En 
política hay mucho follón y las alianzas que sirven 
hoy mañana puede que sean papel mojado. Hay 
mucha corrupción y además está el fenómeno de 
la mafia, que no es ninguna broma. El año pasado 
cambiaron de Primer Ministro, Mateo Renzi. Renzi es 
un político con carisma, pero me da la impresión de 
que son muchas las intenciones y pocos los hechos. 
Quizás sea porque el arco parlamentario está tan 
dividido con partidos minoritarios que es imposible 
sacar nada adelante. En este sentido, se habla de la 
‘ingobernabilidad italiana’. Y por lo que respecta a la 
crisis, aquí oficialmente la cifra del paro ronda el 12% 
y piensan que es un drama. Ahí lo dejo.
E.C.: Habiendo un 12% de paro, ¿será difícil 
encontrar trabajo?
C.S: Sí. Como he dicho, si no tienes una formación 
no es fácil. Aunque es más sencillo encontrar, por 
ejemplo, un trabajo de camarero o vendiendo en 
un comercio que en España. Quizás es porque aquí 
hay mucho turismo y se mueven muchos empleos 
de este tipo. Para trabajos más cualificados es 
necesario hablar muy bien el idioma.
E.C.: Muchas gracias Carolina. Esperamos que 
tengas muchos éxitos en Roma. 

Puedes seguir todos los trabajos de Carolina Sellés 
en los siguientes enlaces:
http://carolinaselles.wordpress.com/
https://www.facebook.com/losviajesdecarol 

Pinoseros  por  e l  mundo

Roma a través de 

CAROLINA SELLÉS
En este recorrido viajero a través de personas que 
residen fuera de nuestro país, hacemos, en esta 
ocasión, un alto en Roma. Carolina Sellés, aunque 
romanera de nacimiento, ha trabajado durante 
varios años en Pinoso, dejando un grato recuerdo 
entre todos. Los que fuimos sus compañeros en 
los Medios de Comunicación Municipales seguimos 
teniendo una cordial relación, y por este motivo 
hemos querido que sea ella quien nos muestre 
Roma a través de las páginas de El Cabeço.

El visitante no se podrá marchar de Roma sin 
ver el Coliseo, la Plaza de España o ir de compras 
por el Campo de Fiori o la Via Veneto. Imprescindible 
echar una moneda en la Fontana di Trevi y recargar 
las pilas con una porción de pizza, pasta, helado 
o cappuccino. Roma es un destino único, donde 
siempre encuentras un nuevo rincón por descubrir.

El Cabeço: Siempre es una gran alegría volver a 
hablar contigo Carolina. A través de los Medios 
de Comunicación Municipales compartimos 
muy buenos momentos. Cuéntanos cómo ha 
sido acabar en Roma y a qué te dedicas allí.
Carolina Sellés: La alegría es mía. Me ha hecho 
mucha ilusión que contarais conmigo para ésta 
sección. Como decís, no soy pinosera, pero hay 
muchos momentos de mi vida ligados a vuestra 
localidad. Telepinós ha sido determinante en la 
elección de mi profesión, también El Cabeço. Y de 
los medios de comunicación me quedo con el cariño 
y la amistad que me unen a todos vosotros. Quiero 
daros la enhorabuena por el trabajo que hacéis y la 
profesionalidad con que informáis y entretenéis de una 
manera tan cercana. Por supuesto, no quiero olvidar 
la de buenos ratos que he tenido con los compañeros 

de Taules, a quienes admiro. Así que no puedo más 
que empezar esta charla dándoos las gracias.

En cuanto a la pregunta que me formuláis, la 
verdad es que en esta ocasión el destino me escogió 
a mí. Era la primera vez que estaba sin un trabajo fijo 
en España, así que necesitaba ‘resetearme’, hablando 
en términos informáticos, ponerme a cero. En ese 
mismo momento, a mi marido le hicieron una buena 
oferta de trabajo aquí en Roma, así que pensé que 
no estaba nada mal empezar en esta ciudad (la otra 
opción era saltar el charco e irnos a Chile). No me 
arrepiento. Aquí he hecho un máster en Marketing 
Digital y he empezado un blog de viajes, que pronto 
será una web profesional, www.losviajesdecarol.com, 
con consejos viajeros sobre Roma e Italia. Además, 
este año he empezado a hacer videobloggin, que no 
es otra cosa que contar en imágenes los destinos 
turísticos. También colaboro con La Sexta TV cuando 
necesitan la asistencia para un directo desde Italia y, 
mientras, busco trabajo en comunicación estratégica 
y marketing aquí. Por eso tengo que empeñarme al 
máximo con el italiano.

E.C.: Llevas años fuera de casa pero, ¿cómo se 
tomaron este nuevo destino?
C.S: Bueno, fue un poco extraño. Al principio no 
les pareció nada mal. Hablamos de Roma, Italia, 
un país que todos tenemos en el imaginario como 
fascinante, muy atractivo. Pero tal y como se 

acercaba el día de la partida en casa se mascaba la 
tragedia. Lo entiendo porque aunque me fui de casa 
con diecisiete años, siempre había estado ‘a un tiro’ 
de billete de tren. Ahora es diferente. A esto súmale 
que a mi padre no le entusiasma volar. ¡Mis padres 
todavía no han venido a verme! Pero en su defensa 
diré que ya tienen los billetes para hacerlo.
E.C.: Y en cuanto al nivel de vida en la ciudad 
eterna, ¿dicen que Roma es una ciudad muy cara?
C.S.: Después de Milán, Roma es la ciudad más cara 
de Italia para vivir. Las casas aquí no son pequeñas, 
pero es imposible vivir solo, a no ser que tengas un 
buen sueldo. Un alquiler medio ronda los mil euros. 
Por supuesto, no hablamos de una casa en el centro, 
que no he preguntado por no morir de la impresión. 
Hacer la compra también cuesta un quince por ciento 
más y los museos, por ejemplo, son bastante más 
caros que en España. El precio medio son 12 euros, 16 
si hablamos del museo del Vaticano. El IVA en Italia es 
del 22% y los impuestos también son más altos. ¡Ah! 
Y la sanidad hace años que es de copago. La visita al 
especialista ronda los 30 euros.
E.C.: Decías que es imprescindible aprender el 
idioma italiano. ¿Cómo lo llevas tú?
C.S: Me levanto temprano para desayunar y 
estudiarlo durante una hora y media. Dominar la 
lengua es imprescindible y sí, los españoles nos 
hacemos entender en italiano, pero se trata de 
hablar y escribir correctamente, o de lo contrario 
no tendré un buen trabajo en comunicación aquí. 
Por mi colaboración con La Sexta, tengo que 
estar el día con las noticias, así que leo la prensa 
italiana. A las nueve me pongo ante el ordenador 
a programar mis post, escribir, montar vídeos 
pendientes y a pensar en rutas interesantes. 
Hago esto porque también colaboro con mi 
profesora de italiano en el diseño de recorridos 
y experiencias diferentes en Roma y alrededores.

Todavía no controlo el idioma cien por cien, 
pero ya me sorprendo algunas veces pensando en 
italiano. De hecho, hay algunas construcciones 
y palabras en castellano que se me olvidan y las 
hago en mi nueva lengua.
E.C.: ¿En referencia al idioma seguro que tendrás 
alguna anécdota propia o que te hayan contado?
C.S: Al principio sí, porque los españoles 
nos lanzamos a hablar italiano y metemos 
la pata cada dos por tres. Consejo, si venís 
a Italia y por cualquier razón necesitáis un 
cazo grande, no os lancéis y deduzcáis cómo 
sería la frase italianizando el español, porque 
podéis acabar pidiendo al dependiente un 
cazzo grosso y sin querer estaréis solicitando 
un pene muy grande (cazzo significa pene). 

p p

Civita di Bagnoregio. Una ciudad 
de origen etrusco a unos 60 km de 
Roma. Es impresionante verla a pri-
mera hora de la mañana, pues está 
sobre una roca y amanece envuelta 
en niebla. Solo se puede llegar a ella 
caminando, viven unas 15 familias y 
hay que verla porque cada año se va 
hundiendo unos milímetros.

Mi primera colaboración con La Sexta 
fue este verano con la visita de los 
recién nombrados reyes al Vaticano. 
Esto es el patio del palacio papal y 
estoy con los compañeros de Rome 
Reports, Tele 5, La Cope y Paloma 
García Borrero.

Aquí un momento del directo en Ciu-
dad del Vaticano, ante la Basílica de 
San Pedro.
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Mes de la Dona m

En este número del Cabeço hem volgut parlar 
amb Remedios Ruiz Rico, a qui coneixem com la 
dona de Pedro Díaz García. Dit així no sabem si 
coneixeran de qui parlem, però es tracta de Pedro 
“El Ciego”, encara que ens diu que al seu home no li 
agradava que el cridaren d’eixa manera. Remedios 
te actualment 94 anys, que va complir el passat 5 
de novembre. Del matí tan bo que van gaudir amb 
ella, destaquem que es una persona molt  vitalista.

El Cabeço: Gràcies Remedios per rebre’ns a sa 
casa. Sabem que li agrada molt llegir El Cabeço, 
veritat?
Remedios Ruiz: De veres que sí. He vist l’entrevista 
que li féreu a Pilar Alfonso. Jo soc un any més major 
que ella, i m’agraden estes entrevistes que esteu fent.
EC: Però parle’ns de vostè. Sempre ha viscut al 
Pinós?
RR: Sí, a excepció dels meus primers anys, perquè 
vaig nàixer al Faldar el 5 de novembre de 1921. El meu 
pare era Antonio Ruiz Alvarado, que va morir als 99 
anys i 12 dies, i a ma mare li deien Dolores Rico Verdú.
EC: I cóm va ser eixa infància al Faldar?
RR: Molt dura, treballant al camp. Als 10 anys ens 
vam venir al Pinós i a mi “em van posar en amo”, a 
ca la tia Dolores “La Roja”. La casa està situada on 
ara es troba la Carnisseria de “Mersedín”, i al corral 
d’enfront entràvem a llavar. A la meua germana 
Josefina, amb 14 anys, també la van posar a servir 
a la casa de Pedro Martínez “el Metge”. Havia que 
treballar per poder menjar. Ella encara viu a Elda, i 
complirà este mes d’abril 97 anys.
EC: I què recorda d’aquells anys?
RR: La veritat és que no puc contar res bo, sols 
passar calamitats. No vaig poder anar al col·legi, ni 
tenir cap classe particular. Tot el que sé, m’ho va 
ensenyar ma mare. He de dir que fins que em vaig 
casar amb el meu marit, amb qui vaig conviure 41 
anys, no vaig conèixer coses bones, sempre servint.

EC: Es pagava bé eixe treball?
RR: Quan vaig començar a servir, als 10 anys, 
guanyava 10 pessetes al mes, dos anys després en 
guanyava 12, i als 15 anys, 15 pessetes. Després vaig 
estar a una casa d’Elda durant 2 anys, i sols el primer 
mes em van pagar 20 duros. Mira quina diferència! 
Però quan a ma mare li va donar una trombosis vaig 
haver de tornar al poble.
EC: I amb sa mare malalta, què va fer?
RR: Vaig treballar a la casa de Don Pedro Domenech, 
llavant, rentant... i em cridaven per altres llocs, com 
l’Hogar del Camarada, on vaig conèixer al meu marit 
Pedro, a qui sempre acompanyaven a prendre cafè 
Joaquín Jordán o el germà de Mónica la de la Tendeta.
EC: Com va ser que es casaren?
RR: He de dir-te que per aquells temps no tenia 
idea de casar-me, ni pensar-ho, però ell em va sem-
blar simpàtic veient-lo tots els dies a soles. Li van 
comentar que jo era fadrina i em va demanar ca-
sament, encara que jo li vaig dir que no, mentre ha-
guera de fer-me càrrec de ma mare, que va estar 12 
anys malalta en una cadira de rodes. Però ell em va 
contestar que no tenia pressa. “Yo te espero” em va 
dir, així que quan ma mare va faltar ens vam casar, 
va ser una cosa ràpida però un desastre.

EC: Com que un desastre, i això?
RR: Vivíem a una cova del carrer Honda, i no teníem 
lloc per a guardar mobles ni fer res. Per això, una 
de les voltes que em va proposar matrimoni li vaig 
dir: “Si me busca una casa me caso con usted”, per 
què jo li parlava de vostè. I em va contestar “No 
tires la piedra y escondas la mano, que eso lo hacen 
muchas mujeres”. I jo li vaig dir “eso está hecho”. 
Aleshores em va dir “mañana lunes vas a ver las 
casas que está haciendo el Cadete, que son del 
ayuntamiento, y si te gusta una yo la solicito”. Vaig 
anar junt a la meua amiga Rafaela a visitar-les, i en 
arribar a esta en la qual visc, vaig vore un pati com 
una plaça de bous, una gran cuina, tres habitacions, 
el menjador... i li vaig dir a Rafaela “esta es mi nueva 
casa, y mi marido es Pedro”. Ella em va contestar 
“collons, fas bé”. Mira si vaig passar calamitats fins 

casar-me per una casa. Tardarem en casar-nos uns 
4 mesos, i ho vaig fer un 8 de maig de 1958.
EC: I com era el seu marit?
RR: Al meu marit li deien Pedro Diaz García i va 
nàixer l’11 de març de 1911. La primera delegació de 
l’ONCE que va haver al Pinós la va tenir ell, durant 
22 anys. En eixos anys ja li agradava molt la música. 
Tocava l’acordió en els trens i altra persona anava 
amb ell passant la safata.

A ell no li agradava que el cridaren Pedro “El 
Ciego”. No li agradava eixe “apodo”. Per això, quan 
sonava el telèfon i preguntaven dient “¿Es casa 
de Pedro “El Ciego”?, ell contestava que s’havien 
equivocat i penjava. I als nostres fills els deia: “Si os 
preguntan de quién sois hijos les decís que de Pedro 
el de los cupones”. Encara que el meu marit tenia 
assumida la seua ceguesa, per a ell era una falta de 
respecte que el cridaren així. El meu home era diví. 
Quina llàstima que s’haja mort ell i m’haja quedat jo!
EC: A pesar d’eixos inicis, d’eixe matrimoni van 
nàixer tres fills?
RR: Ja ho crec, i els vull molt, a ells a les seues dones 
i als meus néts, que en tinc sis, tres xics i tres xiques. 
Els meus fills van ser criats gràcies a la venda de 
cupons. Els diuen José Antonio, Pedro Vicente, que 
tocava l’oboè a la banda de música, i Juan Luis. I el 
nét més major, Eloy, també ha sigut músic.
EC: Eixa afició per la música els venia de família.
RR: Ja ho crec. El meu marit era un enamorat de 
la música. Tocava el llaüt, la guitarra, l’acordió i afi-
nava pianos. Dins de casa no necessitava a ningú, 
però al carrer era diferent. Tres xiquets estaven de 
“lazarillos”, Luis, germà de Nati “la del Tardà”, Luis  
Deltell “Cocolo”, i Vicent Morales.
EC: I ara com és la seua vida diària?
RR: Jo no puc parar. Quan fa bon temps done pas-
sejos, vaig a missa, i també m’agrada vore novel·les 
i fer ganxet. Però fa poc vaig caure i em vaig fer una 
fissura a l’esquena, i per això faig gimnàstica tots els 
dies per a rehabilitació.

Remedios ens va ensenyar moltes fotografies 
de quan era jove, amb el seu marit, amb els fills, o 
d’esdeveniments recents en els quals també aparei-
xen les seues nores i els seus néts. Quan la deixàrem 
a sa casa del carrer Ángel Custodio ho férem amb la 
sensació d’haver estat amb una dona que, a pesar 
de l’edat, continua plena de vitalitat. Encara que ens 
va confessar que quan falte li agradaria ser sote-
rrada al cementiri vell, on estan els seus pares i el 
seu marit. A més, ja té preparada la foto que vol que 
li posen junt a una de la Mare de Déu del Remei. 

REMEDIOS RUIZ RICO 
UNA GRAN LECTORA DE EL CABEÇO JUNT AL SEU HOME PEDRO I NET ELOY

REMEDIOS AMB ELS SEUS FILLS

Un any més, als voltants del 8 de Març, Dia Internacional de 
la Dona Treballadora, la Regidoria d’Igualtat que dirigeix Elisa 
Santiago, va portar a terme un cicle d’activitats per posar de 
rellevància el paper de la dona a la societat i destacar els seus 
esforços per aconseguir la desitjada igualtat amb l’home, tant 
en les condicions laborals com en les salarials.

Amb la col·laboració de nombrosos col·lectius i institucions, en 
aquesta ocasió, els actes programats es van concentrar al llarg de 
la primera setmana del mes, encara que n’hagueren d’altres que van 
haver de portar-se a terme dies després.

L’Associació de Mestresses de Casa del Pinós va exposar una 
exposició d’objectes realitzats als seus tallers de manualitats, arte-
sania, decoració o labors, amb més de 200 peces. 

També hagueren cites literàries, com la presentació del llibre 
“Una vida, un camino”, de l’escriptora Mª José Tornero; actuacions 
com l’oferida per Paco Damas, “Mujeres de carne y verso”, un concert 
per la igualtat entonat amb el cor, i en el qual col·laboraren membres 
d’associacions locals recitant alguns poemes; monòlegs de la mà de 
l’actriu Reme Gómez, aportant un toc d’humor i ironia per a parlar 
de les situacions quotidianes de la vida en un Pub Tongoka ple de 
gom a gom.

El 6 de març, primer divendres de mes, el recent inaugurat Cen-
tre Cultural “El Pinós” acollia a les seues portes la concentració silen-
ciosa contra la violència de gènere. En la seua sala d’usos múltiples 
es desenvoluparan una sessió de cine-fòrum amb la projecció de la 
pel·lícula “Potiche, mujeres al poder”, presentada per Gloria Bruno.

Un dia després també havia doble activitat, primer amb una mul-
titudinària i reivindicativa Volteta a Peu per la Igualtat, on hi parti-
ciparen més de 500 persones en la seua majoria dones, lluint unes 
cridaneres camisetes verdes. Després, de la mà de Doble K Teatre, el 
públic va gaudir de la representació de “Hay que deshacer la casa”, 
una obra que ens parla de l’amor, del record i amb dosis d’humor. Per 
a la regidora d’Igualtat Elisa Santiago, estos actes ens fan veure 
que hi molt per a fer i que el Dia de la Dona no s’ha de celebrar 
una vagada a l’any sino tots els dies. 

El 8 de març va caure diumenge, i el pàrquing municipal i els 
voltants de l’ajuntament s’ompliren de persones amb motiu de 
la Fira de la Dona Empresària i Emprenedora, un esdeveniment 
organitzat per le dones empresaries i ja consolidat en la locali-
tat després de celebrar-se 14 edicions.

Malgrat el canvi d’ubicació, ja que el jardí municipal està en obres, les 
empresàries pinoseres van continuar amb la mateixa il·lusió de sempre.

A més de la visita als “stands” i les actuacions i les desfilades 
que es succeïren al  llarg del matí, per la passarel·la i l’escenari, com a 
colofó a la jornada es va reconèixer la tapa més votada en la II Ruta de 
Tapeo de la Mujer, Bocados Femeninos, corresponent a la tapa “Tosta 
al foie con ternera, manzana y salsa” de Cafeteria Oasis, en segona 
posició va finalitzar Restaurante La Torre i en tercera Bar Pacheco. 

Un mes per a destacar la figura de la dona a la 
societat actual

La fira de la dona es consolida

FIRA DE LA DONA AL PARKING MUNICIPAL

ACTUACIÓ DE PACO DAMAS EL 4 DE MARÇ

LA CONCENTRACIÓ SILENCIOSA ES VA FER AL NOU CENTRE CULTURAL

VOLTETA A PEU PER LA IGUALTAT

Veus d’un Poblev



SETMANA SANTA SETMANA SANTA SETMANA SANTA SETMANA SANTA SETMANA SANTA SETMANA SANTA SETMANA SANTA SETMANA SANTA 
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Des de fa uns anys, Ràdio Pinós se suma a 
les celebracions amb un programa especial, 
que es va oferir des de davant l’Església Pa-
rroquial al matí de Dijous Sant.

El llavatori dels peus és un dels moments 
més significatius de la commemoració del 
Sant Sopar, que es porta a terme cada Di-
jous Sant. Després de l’ofici religiós, el San-
tíssim quedava exposat perquè el vetllaren 
els pinosers a la Capella.

Després d’una jornada intensa, el silenci 
s’apoderava dels carrers del centre urbà 
per veure passar davant els nostres ulls la 
imatge del Santíssim Crist de la Bona Mort. 
Un silenci trencat únicament per solos de 
trompeta, o per “saetes” com la que Jesús 
Vigueras va oferir en memòria del seu 
germà David.

Una de les novetats d’enguany va tenir lloc 
al matí de Divendres Sant, ja que la tradicio-
nal trobada entre el nostre Pare Jesús Nat-
zarè i la Santa Dona Verònica es va portar a 
terme a la plaça Mare de Déu del Remei. Des 
de “El Cabeço” aplaudim aquesta iniciativa.

A la nit van participar totes les nostres 
confraries a la Solemne Processó del Sant 
Enterrament, ja que les mantellines van 
acompanyar la Mare de Déu dels Dolors.

La nostra Setmana Santa compta amb mo-
ments molt tradicionals, com la “caiguda 
dels armats” durant la Vigília Pasqual, des-
pertant l’interès dels que assisteixen a la 
missa amb la qual s’inicien les celebracions 
de la resurrecció.

El Diumenge de Resurrecció també va estar 
ple de moments interessants, com la tro-
bada entre Crist Ressuscitat i la Patrona del 
Pinós, alçant-se al vent tots els estendards 
al mateix temps que eixien coloms al vol per 
celebrar el moment. A partir d’ací, l’alegria 
es manifesta de diferents maneres, culmi-
nant en la Parròquia i a la plaça d’Espanya, 
on els nostres confrares crearen un vistós 
“remolinet” de colors.

Els més xiquets tenen un gran protagonisme 
dins i fora de les nostres confraries i ger-
mandats. Molts viuen eixa setmana amb la 
il·lusió de posar-se els caputxos, de repartir 
caramels entre els amics,... encara que de 
vegades podem veure tendres imatges de 
caputxets que no aguanten tota la processó 
i acaben quedant-se dormits. 

Rememorant les antigues estacions que hi 
havia al camí de pujada a l’ermita de la Mare 
de Déu de Fàtima, el divendres 27 de març 
es va celebrar el Via Crucis al Cabeço.

El dissabte 28 de març, la mirada estava 
posada en els més petits amb la Processó 
dels “Pasitos”, que amb tan sols cinc anys 
d’història ha fet impacte entre els pino-
sers. La xiqueta Ángela Serrano va ser 
l’encarregada de realitzar el Pregó Infantil.

El nostre company Francisco José Pérez va 
ser l’encarregat de pregonar la Setmana 
Santa. Un emocionant Pregó amb records 
de la seua infància, vivències actuals i pro-
postes per a la Junta Central.

En l’acte del pregó, la Junta Central va rea-
litzar un reconeixement “Menció d’Honor”, 
que serveix per reconèixer la tasca desinte-
ressada d’infinitat de persones i col·lectius 
que des de l’anonimat viuen i treballen per 
aquesta celebració. Els homenatjats en-
guany van ser la Societat Unió Lírica Pino-
sense i el Cor Parroquial.

En els actes del Diumenge de Rams tor-
narem a comptar amb la participació dels 
Apòstols, acompanyant un nou Jesús de 
Natzaret, interpretat per Jesús Pérez Vi-
gueras, qui al llarg del recorregut va anar 
pronunciant les tradicionals profecies.

A l’Escola Infantil s’estimula el coneixement 
de les nostres tradicions, i el Dimecres Sant 
va començar amb la seua peculiar processó 
infantil, que enguany va allargar el seu re-
corregut perquè els escolars de San Antón 
pogueren presenciar-la.

Margarita Pérez va ser enguany l’encarregada 
de cantar-li una “saeta” al Natzarè en la Pro-
cessó de Jesús Pres. Més tard, la nit acabaria 
amb el casc antic a fosques perquè es por-
tara a terme la Processó de les Creus.

Setmana Santa sSetmana Santas
Una Setmana Santa radiant 
“El Cabeço” els oferix en estes dues pàgines les mi-
llors imatges de la Setmana Santa pinosera de 2015, els 
instants d’uns dies inoblidables, les escenes de la nos-
tra Passió que ací es veuen plasmades... Sensacions d’una 

Setmana Santa que ha deixat moments per a recordar. La 
Setmana Santa de 2015 ha estat marcada per la bona clima-
tologia, i els confrares no han hagut d’estar pendents del 
cel, permetent que es portaren a terme totes les processons.
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Ocupació i Formació o

RÀDIO PINÓS TAMBÉ 
AL TEU MÒBIL
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Estes son les fotos que ens han enviat els lectors que han trobat el lloc que 
et proposàvem en el número anterior. Enhorabona al guanyador!!!

En este exemplar vos proposem altre racó del poble. Recorda que per 
a participar hauràs d’enviar-nos una fotografia on aparegues tu i el lloc 
que et proposem (dient-nos en quin carrer està) al nostre correu radiopi-
noso@gmail.com, o portar-la personalment als nostres estudis de Radio 
Pinós, indicant-nos nom, cognoms i telèfon per a poder cridar-te en cas 
de resultar guanyador.

Entre els encertants sortejarem una impressora multifunció Canon, 
gràcies a l’empresa local Informàtica El Pinós. El nom del guanyador serà 
publicat al pròxim Butlletí El Cabeço. Data màxima per a rebre les vostres 
fotografies: 1 de juny.c
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EL GUANYADOR DEL CONCURS ÉS CARMEN HEREDIA BORDAS

Amb els nous avanços informàtics, 
Ràdio Pinós també es modernitza. 
Ja pots descarregar-te al teu telèfon 
mòbil la nostra nova aplicació per 
a Android. Sols deus d’entrar a Play 
Store i cercar Ràdio Pinós.

En breu podràs escoltar-nos des 
de qualsevol part del món d’una forma 
ràpida, a més d’accedir directament al 
nostre Facebook, Twitter, pàgina web 
i, fins i tot, telefonar-nos. Recorda, ara 
Ràdio Pinós molt més prop de tu amb 
la nostra nova aplicació ja disponible 
al teu mòbil. 

Una gran aposta per a la formació i ocupació

Merescut homenatge a «Càpito»

Per tal de contribuir a la creació d’ocupació i formació dels pino-
sers, del 16 al 30 de març, les regidories de Cultura i Educació i 
l’Agència de Desenvolupament Local van dur a terme una nova 
edició de la Campanya d’Ocupació i Formació, que va incloure no-
vament la Fira d’Educació a l’Estudiant, el 27 de març a l’Institut.

Per a l’edil de Cultura i Joventut, Silvia Verdú, “aquesta cam-
panya va ser molt completa i va servir per ajudar els pinoseros a 
formar-se i, el més important, a trobar una feina”.

El principal objectiu de la campanya és oferir als pinosers totes 
les facilitats per trobar feina, a través de cursos complets, necessa-
ris i adaptats a la realitat social, com va destacar l’edil de Foment 
d’Ocupació, Francisco José López.

En aquesta nova edició s’ha apostat per introduir diversos cur-
sos de prevenció de riscos laborals en diferents modalitats. Uns es 
van desdoblar i altres van posposar-se per a altres dates.

També es van portar a terme entrevistes individualitzades 
d’orientació laboral, incrementant-se els dies en què es va prestar 
el servei.

Pel que fa a la Fira d’Educació, es van incrementar les xarrades 
i va ampliar-se la presència d’instituts forans.

L’alcalde de Pinós, Lázaro Azorín, va felicitar les regidories orga-
nitzadores de la campanya agraint-los l’esforç, treball i preocupació 
per l’ocupació i formació, plasmats en una campanya que s’ha vist 
reforçada amb el pas dels anys.  

La jornada del 20 de febrer serà difícil 
d’oblidar per Agapito Gonzálvez Poveda, 
que va rebre un homenatge del seu poble 
per la seua dedicació, de forma desin-
teressada, durant els últims 25 anys, a 
la recollida de dades meteorològiques 
de la localitat. En els actes van partici-
par Mònica López, presentadora del Temps 
de TVE, que va actuar com a madrina dels 
actes al costat de Jorge Tamayo, delegat 
d’AEMET a la Comunitat Valenciana, a més 
de la regidora de Medi Ambient, Sílvia 
Verdú i l’Alcalde del Pinós.

Al matí van oferir unes xarrades dirigi-
des als alumnes de l’Institut i a la vesprada 
es va dur a terme l’acte central de la jor-
nada, al Centre d’Interpretació del Marbre 
i Vi, presentant el dossier que recull les 
dades i curiositats dels últims 25 anys de 

meteorologia al Pinós, fullet que es pot 
consultar a la pàgina web www.pinoso.org. 
Tant l’alcalde Lázaro Azorín com tots els 

presents van agrair la sensibilitat de Càpito 
per ser com és, i compartir amb el poble 
totes les dades.  
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Cristina Pérez quarta d’Espanya 

L’equip prebenjamí campió de lligaRecollint els fruits, d’una 
excel·lent temporada

Torneig d’estiu 

José Mª torna després de la 
seua lesió

Activitats per al 2015

Teo Fernández i Bernardo Quero, 
segons en el Rallye Marina Baixa

Iker i Joaquín Sáez, al campionat 
d’Espanya de Mushing neu

Torneig fast System 

Celebrat el III Torneig de Primavera

Pablo Micó participarà en el 
campionat d’Espanya

Recta final de la competició

El Pinós, zona de pas de la 
marxa «Valle de las Uvas»

Francisco García campió provincial 

Participació pinosera en el 
provincial de caça menor amb gos

FUTBOL SALA

FUTBOL

MOUNTAIN BIKE

RALLYE

MUSHING 

TENNIS

KARATE

BÀSQUET

CICLISME

TIR OLÍMPIC 

CAÇA

L’equip Infantil de futbol rep el trofeu de campió de lliga de la pas-
sada temporada mentre que el  Benjamí de futbol sala rep el de 
subcampió Els clubs de futbol i futbol sala del Pinós, van estar represen-
tats el divendres 6 de març a la Gala de lliurament de Premis i Trofeus 
de la temporada 2013/2014 de la província d’Alacant, que organitza la 
Federació Valenciana de Futbol i que es va celebrar al Pavelló Municipal 
de la Ciutat Esportiva “Camilo Cano”, de la Nucia.

L’equip Infantil de futbol, va rebre el trofeu que els acredita com 
a campions de la passada temporada. A l’acte acudiren tres jugadors i 
l’entrenador Jordi Poveda.

Per altra banda el conjunt Benjamí de futbol sala també va rebre el tro-
feu de subcampió de la passada temporada, a una gala on va acudir la pre-
sidenta Local Encarna Cuadrado, amb diferents jugadors i els seus pares. 

La jugadora pinosera, va aconseguir la quarta posició als cam-
pionats d’Espanya Sub-21, disputats els dies 7 i 8 de març a Rol-
dan, amb la selecció murciana. L’equip va ser derrotat per Galícia 
per 1-7 en semifinals, per la qual cosa les gallegues es proclamaren 
Campiones d’Espanya.  

El conjunt s’ha proclamat campió del torneig comarcal que s’ha 
anat desenvolupant en els últims mesos. Els pinoseres van tindre 
com a rivals a equips de Castalla, Ibi, Villena, Asp, Petrer i Tibi. Per 
altra banda el prebenjamí-B, ha finalitzat en 3a posició. Quant a la 
resta d’equips, destacar el conjunt Benjamí i Cadet que tenen opcions 
de proclamarse campions.  

Durant els dies 27 i 28 de juny, el Pinós Atlhètic de futbol sala por-
tarà a terme els torneigs 12 hores d’Escoles de Futbol Sala, en les 
categories juvenil, cadet, infantil, alev. A més els infantils i benjamíns 
participaran al torneig de Cambrils a Catalunya.  

El jugador local José Mª Galván, lesionat la temporada anterior, 
en trencar-se el lligament creuat, va tornar a xafar els terrenys 
de joc en preferent després d’una llarga recuperació de huit 
mesos. L’equip de preferent s’ha reforçat amb dos nous jugadors; 
es tracta de Miguel Ramal, Borja i Pepón, reforços que completen 
una plantilla. L’objectiu de la qual és mantindre’s en la part mitjana 
de la taula classificatòria. En el tram final de temporada la resta 
d’equips intentaran obtindre la millor classificació possible.  

La Penya Ciclista el Pinós ha donat a conèixer l’agenda per a 
este any: Del 17 al 19 d’abril viatge a Cazorla, el 17 de maig “que-
dada” de carretera, el 7 de juny XVIII Pedalà, el 18 de juliol marxa 
nocturna i el 20 de setembre la ciclorientació.  

Els dies 6 i 7 de març es va disputar la primera edició del Rallye 
Marina Baixa “Villa de la Nucia”, organitzat per l’Automòbil Club 
Costa Blanca, i amb el que ha arrancat el Campionat de Rallyes de 
la Comunitat Valenciana, que contempla huit proves puntuables.

El pilot pinoser Teo Fernández, junt al seu copilot Bernardo Quero van 
aconseguir la segona posició en la categoria de vehicles històrics de velo-
citat, al volant del seu Alfa Romeo Giulia 1300 TI. Fa unes setmanes, el dis-
sabte 14 de febrer, en la Gala de Campions de la temporada 2014, Teo va ser 
guardonat amb el millor al campionat de vehicles històrics de velocitat.  

Els esportistes pinosers Iker i Joaquín Sáez han realitzat un bon 
paper en el Campionat d’Espanya de Mushing Neu, celebrat en març 
a Baqueira Beret.

En la seua primera participació, el jove Iker Sáez Ferri, va finalit-
zar en segona posició en la modalitat infantil amb dos gossos, mentre 
que el seu pare, Joaquín Sáez Astor, va acabar sisè en la modalitat 
de 8 gossos.

S’ha de recordar que els dos competidors van muntar al pòdium 
en els nacionals de terra celebrats el passat mes de desembre, on 
Joaquín va aconseguir la tercera posició i Iker va ser subcampió.  

Més de 40 tennistes han pres part en la primera edició del tor-
neig Fast System que durant el mes de març s’ha celebrat a les 
pistes del poliesportiu municipal. Paral·lelament es va celebrar el II 
torneig del “Jamón”. Des del Club de Tennis ja estan preparant una 
nova edició del “Stage” d’esports de raqueta en el mes de juliol.  

Més de 200 karatekes es van donar cita el dissabte 28 de març 
en la tercera edició del torneig de primavera organitzat des de 
l’Escola Municipal de Karate. El torneig estava dirigit a les catego-
ries inferiors des d’aleví fins al juvenil, i en la mateixa van prendre 
part diferents escoles i clubs de la província d’Alacant, convertint 
El Pinós en punt de trobada dels jòvens karatekes alacantins.  

El karateka pinoser Pablo Micó, va aconseguir muntar al pódium en 
les dues competicions que es van disputar en el mes de març i al 
“Complejo Educativo de Xeste”, es va proclamar subcampió autonò-
mic obtenint el passaport per al campionat d’Espanya.  

El tirador pinoser s’ha proclamat campió provincial de tir olímpic en la 
modalitat de foc central. En esta mateixa competició, també van parti-
cipar els tiradors pinosers Alejandro Santiago i Alberto Serrano.
Tots els tiradors, s’han classificat per al campionat autonòmic que es dis-
putarà pròximament en la localitat valenciana de Nàquera.  

El conjunt infantil de bàsquet es manté invicte fins aquest moment 
i té moltes opcions per a classificar-se per a la fase final de la 
categoria. Quant els equips base estan afrontant la segona fase de 
competició.   

Més de 570 ciclistes van participar el passat 22 de març en esta 
marxa cicle turista, en la qual van prendre part diversos ciclistes 
pinosers, pertanyents a la Penya Ciclista El Pinós i Rasmer Team. 
L’organització va dissenyar un circuit de 98 quilòmetres, amb eixida 
des de Monfort i discorrent per paratges de la Vall del Raïm. La marxa 
va tindre el seu pas pel Pinós al llarg del Passeig de la Constitu-
ció. Enfront de les instal·lacions esportives es va instal·lar una zona 
d’avituallament.  

Els caçadors locals continuen demostrant la seua destresa en els 
campionats de caça menor amb gos, ja que este any seran tres els 
que estiguen presents en el provincial d’Alacant que es celebrarà 
en el mes d’octubre.
José Alejandro Poveda va aconseguir classificar-se després de 
liderar el grup A abatent 9 perdius, José Méndez es va classificar 
després d’aconseguir-ne 4, mentre que José Luís Pérez, com que 
va ser el campió de la passada edició es va classificar de forma 
directa.  

EL JOVE IKER REBENT EL TROFEU QUE L’ACREDITA COM A SUBCAMPIÓ D’ESPANYA

L’ENTRENADOR JORDI JUNT AL DELEGAT GERMÁN I DIFERENTS JUGADORS 
MOSTREN ORGULLOSOS EL TROFEU DE CAMPIONS

EsportsEsports
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Des del ColeDes del Coled d
La comunitat educativa del Pinós està 
d’enhorabona. Per una banda, cinc esco-
lars del Pinós van ser guardonats el 17 de 
març amb el Premi Extraordinari en Edu-
cació Primària, distinció que van rebre 
a l’Auditori de la Diputació d’Alacant 
(ADDA). Els alumnes pinosers premiats són 
Efrén Fernández Díaz, Claudia Mira Verdú i 
Ana Lucia Soler Martínez del Col·legi Públic 
San Antón; i Maria Isabel Díaz Hurtado i Pau 
Ruvira Albert del Col·legi Públic Santa Cata-
lina. Tots ells van obtenir una nota mitjana 
de 10 al curs acadèmic 2013-2014, i en l’acte 
van estar acompanyats pels seus pares i 
per l’alcalde de Pinós.

Dies després, l’1 d’abril, a l’auditori del Palau de les Arts de València, la jove Lucía Gandía, alumna 
del IES “José Marhuenda Prats”, va ser reconeguda amb el Premi Extraordinari al Rendiment Acadè-
mic d’Educació Secundària 2013/14 en obtenir una nota mitja de 10 en 4º curs d’ESO. Els seus familiars 
van presenciar cóm rebia el diploma de mans de la Consellera d’Educació, María José Catalá.

Per a l’alcalde Lázaro Azorín, “estos guardons suposen un orgull per als joves pinosers 
i els seus familiars, que veuen recompensat el temps i l’esforç que han dedicat a la seua 
formació. Un gran incentiu per estimular-los a continuar aconseguint magnífics resultats, ja 
que no oblidem que els nostres alumnes són el futur de demà”. 

El pinoser Francisco Albert Vidal (més conegut 
a la nostra localitat com “Quito Pons”), nascut 
el 1917 i mort a l’octubre de 1993, serà nome-
nat en breu Fill Predilecte de la Vila de Pinós, 
després de ser acceptada la proposta que en el 
seu dia va presentar una comissió creada per a 
la realització d’un homenatge a la seua figura.

L’alcalde va rebre aquesta comissió el 24 
de febrer i els va comunicar que una vegada co-
rroborades les raons per al nomenament, com 
estableix l’ordenança d’honors i distincions 
del Pinós, s’estan estudiant les dates, donat 
que va ser aprovat pel ple del 31 de març, per 
a fer efectiu el nomenament en un acte públic.

Francisco Albert Vidal va fer un important 
paper en la creació dels estudis de formació pro-
fessional al nostre país i dels concursos interna-

cionals de FP, iniciativa de Quitet, qui entre 1950 i 
1983 va ser secretari general de l’organització in-
ternacional. Destacable es també la seua vincula-
ció a la Confraria de la Mare de Deu del Remei. 

Els 1.091 euros obtinguts a la tómbola soli-
dària del C.P. Santa Catalina s’han destinat 
a l’Associació Contra el Càncer, sent entre-
gats el 27 de febrer a la presidenta de la 
delegació al Pinós, Reme Jover, junt a un di-
ploma acreditatiu. Un bon ajut que s’uneix als 
1.560 euros recaptats gràcies al “Musical 7S”. 

La Conselleria d’Educació obrirà el termini de presentació de 
sol·licituds d’admissió d’alumnat d’Infantil i Primària per al curs 
2015-16 entre el 8 i el 14 de maig. Pel que fa a Secundària i Batxillerat, 
el termini de presentació de sol·licituds serà del 25 de maig a l’1 de juny; 
en Formació Professional, tant de Grau Mitjà com Superior, i FP Bàsica, 
el termini serà del 21 de maig a l’1 de juny; i en els Programes Formatius 
de Qualificació Bàsica (PFCB) entre el 27 i el 29 de juliol. El termini de 
formalització de matrícula serà del 22 al 29 de juny per a Infantil i Pri-
mària; el 7 i 8 de juliol per a Secundària i Batxillerat; de l’1 al 6 de juliol 
per a Formació Professional i FP Bàsica, i el 10 i el 11 de setembre per 
PFCB (Programes Formatius de Qualificació Bàsica. 

Estudiants pinosers van estar entre els setanta de tota la Co-
munitat que van participar a les Masterclasses Internacionals 
en Física de Partícules, una iniciativa organitzada pel Grup Inter-
nacional de Divulgació en Física de Partícules (IPPOG) on participaren 
10.000 estudiants de 42 països i 200 centres d’investigació. 

En la presentació de la Fira d’Ocupació i Formació, l’alcalde Lá-
zaro Azorín va anunciar que pròximament es signarà un conveni 
de col·laboració amb la Universitat d’ Alacant, per a que El Pinós 
dispose d’un aula universitària a la nostra localitat, no solament edu-
cativa, sinó també d’àmbit cultural. 

Alumnes excel·lents

El Pinós prepara un homenatge a Quito PonsAlumnes solidaris 
amb el càncer

El 8 de maig s’obri el termini 
per a sol·licitar l’admissió dels 
alumnes d’Infantil i Primària

Aprenent a ser físics

El Pinós disposarà d’un Aula 
Universitària de la UA

Un passeig per Egipte: mòmies i faraons!

La nostra escola i el seu parc de tràfic!!!

Cistelles pasqüeres en 
forma de pollet

COL.LEGI PÚBLIC
SANTA CATALINA...

Els /Les alumnes de cinc anys del col·legi Santa Catalina durant aquest trimestre han 
treballat Egipte.

A través d’aquest projecte, els/les xiquets/tes (i mestres) hem gaudit moltíssim, i han pogut 
adquirir alguns coneixements importants sobre aquesta civilització. A més han experimentat i 
han desenvolupat moltes de les seues capacitats a través de les diferents activitats que s’han 
dut a terme. Algunes de les activitats que s’han elaborat, a nivell manipulatiu han sigut: decora-
ció de l’escola, momificació d’un ninot, fer una maqueta d’Egipte, realitzar un papir, etc.

El treball ha sigut laboriós, però l’actitud de l’alumnat ha sigut tan receptiva i han estat tan 
motivats que el resultat del desenvolupament de la unitat ha sigut molt satisfactori i gratificant.

Esperem donar molts passejos més!!!!
Fins el pròxim viatge: les mestres d’Infantil

Des del col·legi Santa Catalina, en primer lloc, volem agrair a totes les famílies la massiva 
i altruista col·laboració que van tenir en el segon Mercat de Nadal. Gràcies a elles, el nostre 
col·legi compta, en aquests moments, dins de les seues instal·lacions, amb un preciós PARC INFAN-
TIL DE TRÀFIC i diferents mitjans de transport (bicicletes, kars i patinets) i els corresponents cascs.

La idea principal d’aquest nou projecte va sorgir a través de la gran importància que el nos-
tre equip educatiu dona al desenrotllament de la psicomotricitat (tant fina com gruixuda) en els 
xiquets i xiquetes d’aquestes edats, i al coneixement d’algunes normes sobre educació vial per a 
afavorir el desenvolupament i la integració del xiquet o xiqueta amb el seu mitjà.

D’una altra banda, tenim l’oportunitat de agrair a l’AMPA de la nostra escola, la col·laboració 
pera dur a terme aquest projecte, amb l’adquisició d’una caseta que fa de garatge. A més a més, 
agraïm l’assessorament en el disseny del circuit a la Policia Local del Pinós.

Amb aquest projecte esperem ajudar a formar millors/es ciutadans/es mitjançant un apre-
nentatge lúdic i experimental.

En una de les classes més “xules” del C.P. San Antón 
s´han fet unes cistelles pasqüeres la mar de gracioses!!! Hem utilitzat:

- Un testet per al cos.
- Goma-eva per a les potes.
- Paper adhesiu per al bec i els colorets.
- Unes plometes per a les ales.
- Ullets mòbils adhesius.
- Una cordeta per a fer l´ansa.
El més curiós de tot és que, des que s´han fet aquestes cistelles, algú ens visita cada 

dia i ens deixa alguna coseta, com ara xocolatines en forma de conillets, de pollets… i fins 
i tot un ou de Pasqua. Després escrivim en un paperet el que ens han deixat. Cada dia és 
una sorpresa! Ens agrada treballar en la nostra aula!

UMMMMMM!!! Nosaltres ja estem preparats per a l’arribada de la Pasqua. I vosaltres?

COL.LEGI PÚBLIC SAN ANTÓN...

LUCÍA GANDÍA AMB EL SEU RECONEIXEMENTL’ALCALDE AMB ELS JOVES GUARDONATS
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De interésMedios de Comunicaciónm
Cuñas Publicitarias (30”) Precio 30% descuento a los comercios 

de Pinoso

Unidad 3€

Grupo de 48 cuñas / mes
2 diarias (lunes a viernes) - (1 sábado 
y 1 domingo)

60€ 42€

Grupo de 88 cuñas / mes
4 diarias (lunes a viernes) - (1 sábado 
y 1 domingo)

100€ 70€

5 % adicional para contratos de 3 meses

Concepto Importe

Contraportada monocroma 75€

Contraportada a todo color 120€

Toda página impar 47€

Toda página par 58€

Impar inferior (media página) 28€

Par inferior (media página) 29€

Impar faldón inferior 
cuarto de página) 18€

Par faldón inferior
(cuarto de página) 24€

Tarifas de publicidad en Radio Pinoso

Tarifas de publicidad en el 
boletín El Cabeço
Todas aquellas personas que deseen recibir el Boletín Infor-
mativo “El Cabeço” en su propio domicilio deberán abonar la 
cantidad de 24 euros (para envíos a nivel nacional) y de 35 
euros (a nivel internacional) en concepto de envío de doce 
ejemplares.

Si estás interesado en renovar tu suscripción contacta con 
nuestra redacción a través del teléfono de Radio Pinoso (966 97 
02 39) o por correo electrónico (radiopinoso@gmail.com), indi-
cándonos el nombre y apellidos del destinatario y su dirección 
completa.

JUANI PRATS, NUEVA PRESIDENTA DE RESPIR

La Asociación de Familiares de Enfermos de Alzheimer celebró el 21 de 

febrero su asamblea general, aprobando la modificación de los actua-

les estatutos para adaptarlos a la legislación vigente y poder optar a 

un mayor número de ayudas y subvenciones al estar federados. Tam-

bién se informó de que pronto la asociación dispondrá de un espacio 

en el Geriátrico, junto al resto de asociaciones socio sanitarias, y tam-

bién se eligió nueva junta directiva, presidida por Juani Prats, a quien 

acompañan: como vicepresidenta, Elisa Santiago; secretaria, María 

Carbonell; tesorera, Isabel Oliver; y como vocales, Consuelo Sánchez, 

Vicente Hernández, María Gómez y Sacramento Pastor. En cuanto a los 

proyectos para este año 2015, destacaron que se aumentarán los días 

de atención al enfermo. 

“AFIRMA TUS DERECHOS, FIRMA CONTRA EL COPAGO CON-

FISCATORIO”

Este es el lema de la campaña a la que se suma la Asociación “Iguals i 

Sense Traves” de Pinoso, para la recogida de firmas contra el copago 

y en apoyo de la Iniciativa Legislativa Popular promovida por el Comité 

Español de Representantes de Personas con Discapacidad (CERMI), que 

necesita el apoyo de 500.000 personas para poder presentarla al Con-

greso de los Diputados. Sé solidario y acércate a la antigua Casa de 

Cultura para aportar tu firma, por las mañanas de 9 a 14 horas. 
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TELÉFONOS DE INTERÉS 

Horario de Autobuses
consultar en la página web del Ayuntamiento de Pinoso

http://www.pinoso.org/accesos-y-transportes/

FARMACIAS DE GUARDIA

Farmacia Laura Mauricio
Abril:

Del 6 al 12 y del 20 al 26
Mayo:

Del 4 al 10 y del 18 al 24

Telf. 96 547 71 73 

Farmacia Jorge-Pérez
Abril:

Del 1 al 5, del 13 al 19 y del 27 al 30
Mayo:

Del 1 al 3, del 11 al 17 y del 25 al 31

Telf. 96 547 70 68 

Con el fin de mejorar la gestión del servicio de archivo y documentación de los Medios 
de Comunicación Municipales de Pinoso, el Ayuntamiento de Pinoso ha convocado la 
concesión de una beca cuyas bases fueron aprobadas el 17 de marzo en junta de gobierno.

La duración de la beca será de un año, desde el momento en que se ponga en vigor, 
pudiendo prorrogarse a su vencimiento si existe asignación presupuestaria, y si así lo 
considera la Concejalía de Medios de Comunicación.

La beca se formalizará mediante “contrato en prácticas”, siendo su dotación econó-
mica de 220 euros/mes. Serán de aplicación los descuentos correspondientes al I.R.P.F 
y Seguridad Social legalmente establecidos a cargo del becario.

El horario de trabajo será de 10 horas semanales distribuidas según lo convenido por 
ambas partes antes de su inicio.

La Beca se adjudicará mediante concurso entre los diversos aspirantes a la misma, 
que reúnan los requisitos exigidos y los acrediten documentalmente.

La figura del becario-colaborador permitirá incrementar las tareas de difusión y ar-
chivo de la información que se genera desde los Medios de Comunicación Municipales, a 
través de los medios habituales utilizados hasta ahora, y por medio de las redes sociales, 
realizando tareas de archivo de noticias, documentos, grabaciones de audio y video...

Más información consultando las bases en la página web www.pinoso.org. 

Beca de administrador de archivos
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Opinión oColaboracionesc

Tenim una escola al servei de la pedagogia 
de l’èxit/fracàs, un model en construcció 
des de l’Administració en el que reforcen 
i premien als escolars que aprenen ràpid 
(premis a l’excel·lència i al rendiment).

Les avaluacions externes són les que 
determinen el que els alumnes han aprés i 
el nivell de capacitat adoctrinadora de cada 
escola en base,  als principis morals d’una so-
cietat sustentada sobre principis econòmics.

L’escola que ens proposen és la que 
cada vegada exigeix més exàmens, proves, 
revàlides, concursos o competicions sobre 
el saber. Tot aquest muntatge no mesura 
la maduració mental del xiquet, ni el seu 
desenvolupament personal o la capaci-
tat de ser solidari, ni de perfeccionament 
dels seus processos intel·lectuals  o de la 
seua milloria en les relacions humanes; 
res d’això, es mesura la quantitat de co-
neixements que té l’alumnat i es pensa 
que resoldre adequadament un problema 
científic és una prova de desenvolupament 

intel·lectual, quan no és més que una evi-
dència de la facilitat de la utilització de la 
simbologia científica.

Vivim un model d’escola que quan 
parla de socialitzar i integrar als alumnes, 
és obligar-los a acceptar un model ideolò-
gic imposat. L’èxit escolar es fonamenta en 
l’acceptació de conductes tipus net, ordenat, 
ben cregut, ben presentat, no contestó, etc... 
Es a dir, tot el que es situa en la línia ideo-
lògica de comportaments socialment accep-
tats, valuosos i superiors.

Es tracta de valorar i destacar la pro-
moció social, la competitivitat, el prestigi 
social, la necessitat d’aconseguir més poder 
econòmic... Hi ha que ser el primer en l’escola 
hui, per a ser-ho demà en la societat. Es 
vol exaltar la moral de l’èxit  per tal de ser 
més que els demés i poder tenir un major 
poder de consum, de tendència al confort i 
a l’adquisició de coses “necessàries” en una 
societat moderna i global.

Els valors morals que se’ns “pro-
posen”  (eufemisme d ’ imposar) , 
tendeixen a cohibir a l’escolar, a desen-
rotllar una personalitat  “social”, a esti-
mar els valors imposats per una ideologia.

A cada apetència del xiquet, l’escola en 
proposa altra que és la que haurà de ser ac-
ceptada. Així a la tendència infantil a jugar, 
l’escola imposarà el treballar (cultura de 
l’esforç) ; l’oci haurà de ser anul·lat en bene-
fici de la producció (hem d’eixir de la crisi): 
l’espontaneïtat  no regulada haurà de ser 
ordenada mitjançant un quefer sistematit-
zat i programat; l’activitat serà canviada per 
passivitat; el desig d’afirmar-se serà traduït 
en competència oberta; la curiositat per ex-

plorar la realitat que rodeja a l’alumne serà 
orientada a aprendre coses en els llibres de 
text; el desig de moviment haurà de ser ordre 
i permanència en el lloc assignat; la comuni-
cació serà reduïda  a silenci o a comunicació 
normalitzada; la independència personal o 
brots d’autonomia seran segats per la sub-
missió que serà acceptada.

El model d’escola o millor dit, de sis-
tema d’ensenyament, que ens ofereix 
l’Administració és competitiu, repressiu, im-
moral, selectiu i marginador.

L’escola nostra és ara mateix compe-
titiva en la mesura que, com hem dit, esti-
mula als alumnes a ocupar el primer lloc, a 
ser distinguits per damunt dels companys i 
a establir comparacions entre escoles per a 
destacar a les “millors”, a les que millor ser-
veixen al poder.

Caldria pensar en quina és l’escola que 
volem o si ens conformem amb el model descrit.

Evarist Palomero Femenía
director CEIP San Antón

La mujer es lo más grande 
que dio la naturaleza
y no está bien que nazca
Ppara el sufrimiento y pobreza.

Si la mujer se negara 
a sufrir el dolor de procrear y parir
en menos de cien años
dejaríamos de existir.

Desde el día que nacemos
nos de comida y amor.
Esa madre que ha luchado
y al dar a luz sintió el dolor.
No se debe consentir 
el maltrato a la mujer
pues merece ser igual
aunque no nos dé el placer.

Y entre todas las naciones
sus leyes deben recoger.
Que los derechos y deberes
sean igual para el hombre y la mujer.

Escrita el 8 de marzo de 2015
VICENTE CANTÓ

Los familiares de Luis Rico Cerdá “Luis 
Pío” agradecen las muestras de afecto 
expresadas en tan duros momentos, 
tanto a sus compañeros de trabajo del 
sector de la piel de Petrer y Elda como 
a todos los vecinos del Rodriguillo y Pi-
noso. Una gran pérdida de una persona que 
tanto quiso a su pedanía del Rodriguillo de 
la que además fue el primer presidente de 
la Asociación de Vecinos “El Progreso”.

Un model d’escola dubtós

Para las mujeres

Agradecimiento 
familiar

Llega el momento en esta legislatura de hacer balance de una ges-
tión que, os puedo asegurar, se me ha hecho corta. En esta página 
de opinión de El Cabeço, quiero expresarme en primera persona, 
como Alcalde vuestro, como pinosero y como el amigo que me habéis 
hecho sentir todos. Tengo mucho que agradecer a cada uno de los 
pinoseros y pinoseras. Junto a vosotros he aprendido, me he emocio-
nado y he comprendido la importancia de querer y respetar a Pinoso.

Junto al grupo de personas que me han acompañado en esta an-
dadura, hemos trabajado incansablemente desde el primer momento, 
día y noche, no sólo cuando se aproximan las elecciones. Creo que 
nada tiene que ver el Pinoso de ahora con el de hace muchos años. El 
Parking del Ayuntamiento con su gran mural, la Plaça del Molí, Casa de 
les Rises o de Don Pedro, la Ruta de la Poesía, el Parque del Donante, 
los de Paco “El Fresco” o Adolfo Suárez, el Centro de Interpretación 
“Casa del Mármol y del Vino”, y más recientemente el Centro Cultu-
ral “El Pinós” han cambiado notablemente la imagen de Pinoso, y yo 
diría que de los pinoseros. Ahora, cuando salimos a la calle nos gusta 
presumir de pueblo, mostrárselo a todos, y esto es muy importante. 
Pensamos que un cambio de imagen en Pinoso revertiría en el comer-
cio e industria local. De hecho se han duplicado las visitas de turistas 
a nuestro municipio. 

Hemos demostrado que por encima de unas siglas, está todo un 
pueblo. Éramos conscientes que no iba a ser nada fácil, pero jamás 
hasta qué punto. Asumimos una situación muy compleja y difícil eco-
nómicamente, con carencias de todo tipo. Nos encontramos un pue-
blo triste. Lo primero que nos dijeron es que nos iban a cortar la luz 
eléctrica por impago. Era muy difícil salir a la calle y encontrarnos a 
proveedores del Ayuntamiento a los que se les debía un dinero que 
yo no había gastado. Con ellos me comprometí a pagarles pronto. Ahí 
quiero resaltar la labor del concejal de Hacienda, Francisco José López. 
Haciendo encaje de bolillos y con gran dedicación, a día de hoy los pro-
veedores del Ayuntamiento cobran en muy poco tiempo, no en 360 días 
como se llegó a alcanzar. Hoy, el pequeño comercio y las PYMES (Peque-
ñas y Medianas Empresas) pueden funcionar mejor y nosotros podemos 
exigir mejores precios y presupuestos más competitivos.

Tuvimos que adquirir de urgencia un orden de prioridades. La 
primera, la situación económica. Hemos conseguido, con mucha 
tenacidad, perseverancia y criterio muy marcado, reducir la deuda 
heredada de anteriores equipos de gobierno de 12.000.000 de euros 
a más de la mitad. 

Vehículos como el de los Medios de Comunicación o la ambu-
lancia, siempre en carretera, carecían de seguros, tampoco los edifi-

cios municipales. No había nada regulado. Nos hicimos cargo de una 
importante deuda con la empresa “Vivienda y Suelo”, pagando los 
ciudadanos un millón de euros por unas viviendas sociales que nunca 
se construyeron y sin asumir nadie responsabilidades. 

Hemos puesto fin a la mayoría de los alquileres que teníamos que 
asumir mensualmente. Otra disminución económica importante que 
hemos creado este equipo de gobierno. Tampoco hemos subido los 
impuestos, de hecho cuando el Gobierno Central nos obligó a subirlos 
los redujimos para que no se notara en cada vivienda de Pinoso.

El Geriátrico finalmente abrirá sus puertas para albergar a las 
asociaciones socio sanitarias y el departamento de Servicios Sociales. 

Cosas dolorosas que nos preocupan; la sentencia con la empresa 
Frutos Secos del Mañán, a la que todos los anteriores grupos daban 
largas. Esta negligencia heredada va a costarnos a los pinoseros y pino-
seras, casi cuatro millones de euros, más IVA, a todo esto hay que sumar 
la situación del vertedero con un proyecyo de sellado de 800.000 euros, 
por haber estado tanto tiempo en una situación irregular.

Nos acusan constantemente de crear fiestas. Pues también me 
enorgullezco de ello. No es lo mismo invertir en fiestas para el pueblo 
que gastar dinero público en las propias fiestas de anteriores políti-
cos, llámese viajes, comidas…

Con todos los colectivos y asociaciones he trabajado codo a codo 
con cada uno de ellos. No es malo que en pleno agosto, y con un 
calor sofocante, se vea trabajando a un alcalde y sus concejales con 
la Comisión de Fiestas o con cualquier asociación. Al contrario, ese 
también es mi trabajo. Siempre por y para Pinoso. Una labor que he 
hecho de corazón y que gracias a todos vosotros, os puedo asegurar, 
estoy cargado de muchas experiencias y preparado para demostrar 
que hemos creado nuevos proyectos y que todavía nos quedan mu-
chos en mente por desarrollar.

Ahora, sigo contando con un grupo de personas jóvenes, con 
mucha experiencia y reputación en Pinoso y que han aceptado ir en 
esta lista sin pedir nada a cambio. A todos ellos les estoy muy agra-
decido.

Las elecciones de 2011 no las ganamos nosotros, las perdieron 
otros. Ahora es el momento de demostraros a todos que creemos 
y queremos a Pinoso. En estos cuatro años, nuestra honestidad ha 
estado por encima de todo, y lo seguirá estando. Os lo aseguro.

     Lázaro Azorín Salar
   Alcalde y Candidato del PSOE en Pinoso

CUATRO AÑOS DE DURO 
TRABAJO Y GESTIÓN
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Apreciado vecino y vecina de Pinoso.

Soy Mª JOSÉ JOVER SORO, vecina de Pinoso, desde hace 9 años 

estoy implicada en el PARTIDO POPULAR de nuestro pueblo, consi-

dero que esta es una manera de transformar aquella realidad que 

no nos gusta. Asumo la gran RESPONSABILIDAD de encabezar la can-

didatura local del Partido Popular con ilusión renovada, con ganas 

de mejorar Pinoso y con mucha VALENTÍA. Soy la primera MUJER que 

dirige el partido y la primera MUJER CANDIDATA por este, mi partido.

Mi vocación política la viví en mi familia, de la mano de mi 

abuelo Joaquín Jover Ochoa, que participó en la vida política local 

siendo concejal del PP desde 1979 a 1991. Fue el fundador de ésta 

formación en Pinoso y formó parte de las tres primeras legislatu-

ras democráticas de la localidad. Estaba estrechamente relacionado 

con la industria del calzado, siendo el fundador de la empresa local 

Cambrillones Jover, empresa que fabrica y distribuye cambrillones 

y componentes para el zapato en Pinoso, desde hace medio siglo.

MI COMPROMISO POLÍTICO, la visión sobre las necesida-

des de Pinoso y mi experiencia municipal, me han llevado a 

encabezar una candidatura con NUEVAS IDEAS que pretende 

transformar aquellas cosas que en nuestra población son 

mejorables y que busca el COMPROMISO y la COMPLICIDAD del 

conjunto de vecinos y vecinas del pueblo. 

Siempre he defendido: ¡NO SE PUEDE HACER POLÍTICA SIN 

LA PARTICIPACIÓN DE TODOS LOS CIUDADANOS, DE TODOS!

Somos conscientes de la dificultad de la situación de nues-

tro municipio, de la dependencia de los ingresos procedentes 

de las canteras, del daño de la crisis económica. Por todo ello 

tenemos muy claro que queremos políticas de verdad y no de 

escaparate, apostamos por lograr que Pinoso se diversifique 

industrialmente para dar mayores oportunidades laborales a 

nuestra población, sin olvidar que nuestros pilares económi-

cos son muy importantes: AGRICULTURA, CALZADO Y MÁRMOL. 

Ser referencia en servicios sociales, educativos, sanitarios, 

culturales, comerciales, de desarrollo local, que los pinoseros 

y pinoseras quieran VIVIR en su pueblo, en PINOSO.

Les ofrecemos RENOVACIÓN, EXPERIENCIA, COMPROMISO, CER-

CANÍA, DEDICACIÓN, JUVENTUD (…) y lo más importante ILUSIÓN.

Para esta tarea, nada fácil, ni quiero, ni queremos hacerla 

solos; TENEMOS QUE CONTAR CON TU PARTICIPACIÓN.

CREO FIRMEMENTE QUE NO HAY PUEBLOS SIN FUTURO, EXIS-

TEN PUEBLOS SIN PROYECTOS. VAMOS A CONSTRUIRLOS CON TU 

APOYO. AÚN QUEDA MUCHO POR HACER.

Atentamente 

 MARÍA JOSÉ JOVER SORO

Candidata a la Alcaldía de Pinoso por el Partido Popular

Antes de nada, desearos que hayáis pasado una buena semana 

santa y pascua, puesto que esto se publicará después de las ci-

tadas fiestas, además; es posible que, el equipo de gobierno nos 

conteste en este mismo Cabeço, pero eso es normal en aras de 

la trasparencia comunicativa, que les caracteriza, para con Bloc-

Compromís del Pinós. Seguro que en este Cabeço, saldrán temas 

relacionados con noticias generadas por Bloc-Compromís del Pinós.

Como decimos, vamos a resumir los 1.400 días de gobierno so-

cialdemócrata y obrero, donde lo más destacado ha sido rebajar los 

préstamos, hacer inauguraciones y fiestas con mucho ruido, brillan-

tez y platillo; dejando a un lado, la industria local, las infraestructu-

ras, los servicios sociales, además han puesto los trabajadores de 

los medios de comunicación municipales a su servicio, y el vaso ha 

rebosado fichando a  su coordinador como número cuatro en la lista 

del PSPV, ¿quién de más?

-Sí señor han bajado la deuda con los bancos, muy bien hecho, y 

lo van a decir miles de veces en la campaña electoral, que comienza 

a principios de mayo, miles de veces lo repetirán ya lo escucharéis. 

Acordaros de esta frase. Pero nunca dirán que se ha debido, en gran 

parte, al aumento de impuestos que nos hicieron los del cuatrienio 

2007-2011, que supone 1,9 millones anuales de media, por tres años, 

suma todo ese ahorro, que alardean. Recordad esta frase y si lo dicen 

será una copia de lo que Bloc-Compromís del Pinós, deja escrito aquí.

-Sí señor, empezaron con inauguraciones poco relevantes, eso 

sí se invitaba a todos a través de las fuerzas vivas del pueblo, como 

tiene que ser, pero ibas a un boato de aquellos y no había represen-

tación empresarial y desde  Bloc-Compromís, nos pensábamos, “como 

acaban de llegar puede haber fallado el protocolo”. Pero no, venía 

otra inauguración, véase un día nublado del Villazgo y los empresa-

rios no estaban, ni en primera fila, ni en la última. 

-Desde Bloc-Compromís del Pinós, estamos esperando que pre-

senten a la ciudadanía los gastos de semejantes conmemoraciones, 

y aguardando que den cuenta de: ¿porqué y para qué se han gastado 

200.000 euros en el aparcamiento del Ayuntamiento? eso sí, ha que-

dado muy bonito, al igual que el mármol -El Pinós- de la Plaça del Molí, la 

reja del paseo, los toneles, está bonito, de verdad. Desde Bloc-Compro-

mís consideramos que son gastos no necesarios, es nuestra opinión. 

-La multitud, también acudió a la más reciente inaugura-

ción: el Centro Cultural El Pinós, donde tampoco estaban los 

empresarios, el gasto está cercano a los 2 millones de euros, 

900.000 euros los aporta la Diputación Provincial, muchas gra-

cias por respetar el compromiso adquirido. Con ello, el nuevo 

Centro Cultural, ya tenemos más servicios y por ende, más 

gastos generales: energía, personal, limpieza y etcétera. Esto 

tampoco lo han explicado.

-Ahora se empeñan en poner en marcha la planta baja del Geriá-

trico, una metedura de pata de otros, que estamos pagando todos. Quie-

ren trasladar allí los servicios sociales de la Mancomunidad de la Vid y 

el Mármol, cuyo funcionamiento es más oscuro que una noche sin luna. 

Jamás hemos sabido de la Mancomunidad de la Vid y el Mármol ¿Qué 

hace y para quién hace? El ente, cubre los servicios sociales de Pinoso, 

Algueña, La Romana y el Hondón de los Frailes. Si se sabe que tiene un 

presupuesto cercano a los 800.000 euros anuales, el 60 por cien de los 

impuestos de los pinoseros. Además piensan trasladar, al Geriátrico, 

las sedes de distintas asociaciones relacionadas con servicios socia-

les, que nos parece perfecto que existan éstas y se les ayude. Pero 

han sacado las cuentas necesarias para llegar a este convencimiento, 

estaremos de nuevo con los denominados gastos generales: ener-

gía, personal, limpieza y etcétera. No estarían mal que lo explicasen.

-De la industria ya hemos hablado, es decir, con los empresarios 

nada de nada, cero invitaciones, cero reuniones.

-Las principales infraestructuras están en fase de mantenimiento 

y sobra, que se rompe una tubería de agua potable, se arregla, que las 

conducciones de alcantarillado se quedan pequeñas, cuando reviente 

ya la sustituiremos. En Pinoso estos dos servicios esenciales en el 70 

por cien del casco urbano, datan del siglo pasado. ¿A qué esperan 

para  presupuestar una renovación integral de algo tan necesario?

-Y para no aburriros, además de tener los medios de comuni-

cación a su servicio, Radio, El Cabeço, redes sociales; repletas de 

informaciones, imágenes, de ellos y ellas donde los trabajadores, 

pagados con los impuestos de todos, se afanan en publicar solo lo 

que hace el gobierno socialdemócrata y obrero. Bueno, sí cuando 

Bloc-Compromís del Pinós les ha remitido alguna cosa también lo 

han publicado, faltaría más. Pero jamás se han acordado, en estos 

1.400 días, de incluirnos en la programación, por ejemplo, de la Radio, 

cuando estamos un poquito artos de escuchar siempre la parte del 

gobierno socialdemócrata y obrero, jamás se nos ha pedido partici-

pación en este medio, y no es que nos apetezca; en base a nuestra 

representación, creemos que el sol sale para todos. Ahora, la gota que 

ha colmado el vaso es que el coordinador de los medios de comuni-

cación municipales, va de número cuatro en la lista de PSPV, a eso 

se le llama un “fichaje político de primera línea” pero él dice que es 

completamente compatible una cosa con la otra, más o menos como 

la mezcla del agua y el aceite cuando te curan el mal de ojo.

RESUMEN DE LOS 1400 DÍAS DEL 
GOBIERNO SOCIALDEMÓCRATA Y 

OBRERO EN PINOSO
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Ya han transcurrido cuatro años desde el inicio de la legis-

latura. Un tiempo en el que el Partido Demócrata de Pinoso ha 

estado gobernando en compañía del grupo socialista. Cuatro años 

dan para mucho, pero no siempre se consiguen todos los objeti-

vos previstos.

En estos cuatro años, como primer teniente de alcalde, qui-

siera aprovechar esta página del Boletín “El Cabeço” para agra-

decer a todos los trabajadores y ciudadanos, el apoyo que he 

recibido de ellos para poder realizar mi trabajo. Obras y servicios, 

recursos hídricos, agricultura, industria, caminos y deportes, han 

sido las concejalías que he tenido el placer de desempeñar y tra-

bajar durante estos cuatro años.

Muchos son los trabajos y necesidades de los ciudadanos que 

se han realizado durante este periodo, pero también es verdad, 

que muchos son los que quedan aún por hacer. Son concejalías, 

todas ellas, que requieren gran cantidad de presupuesto munici-

pal para poder llegar al cien por cien de todas las necesidades.

Uno de los objetivos era mantener un equipo de gobierno es-

table, y así poder transmitir estabilidad política en Pinoso, como 

así ha sido, por lo que seguiremos trabajando para no perder 

estos objetivos marcados en un principio.

Otro de los retos a conseguir era subsanar la situación eco-

nómica del Ayuntamiento, que se encontraba en una deuda muy 

elevada y con pagos a proveedores de más de 300 días de de-

mora. En estos cuatro años, la deuda ha pasado de 12.070.454€ 

a 4.781.000€, una reducción del 60% y pasando a ser el periodo 

medio de pago de 300 días a 65 días.

Es nuestro objetivo con estos datos, dar a Pinoso una 

estabilidad económica muy importante para poder trabajar 

por y para los ciudadanos, con políticas que apuesten por los 

servicios sociales, políticas de empleo y mejora en servicios 

básicos.

El Partido Demócrata de Pinoso vuelve a presentarse a las 

próximas elecciones municipales, con un renovado compromiso 

ante los ciudadanos.

Las mujeres y hombres que integramos el Partido Demócrata, 

somos gente accesible y conocedora de los problemas que afec-

tan a nuestro municipio. Creemos en una forma de gobernar en la 

que se administre con intención de futuro, una forma de gobernar 

que reconozca y aproveche los méritos de cada uno, aunque ven-

gan de otro partido político, una política que apoye a todos, pero 

sin influir en nadie, que dé sin pedir nada a cambio.

La riqueza de Pinoso está en sus gentes y nuestra misión 

como políticos es cuidar esa riqueza, planificando el futuro, 

administrando el presente y siendo solidarios y responsables 

para que esta riqueza se distribuya y llegue a nuestros hijos 

y nietos.

PARTIDO DEMÓCRATA DE PINOSO

Vicente Rico Ramírez

Página cedida por el PSD (Partido Social Demócrata) a 
PDPI (Partido Demócrata de Pinoso)

Al Equipo de Ciudadanos de Pinoso le importa más lo que 

queda por hacer que lo hecho hasta hoy. Las necesidades 

prioritarias que tiene Pinoso son las razones que han moti-

vado a que un EQUIPO JOVEN DE PINOSEROS se una bajo un 

mismo objetivo para trabajar y encontrar el futuro estable 

de los pinoseros. 

El Líder nacional y la gran familia que ya conforma la 

marca CIUDADANOS, tienen claro que haciendo lo mismo que 

han hecho todos hasta ahora, se obtiene lo mismo que todos 

han obtenido, y precisamente lo mismo no es lo que los ciuda-

danos de Pinoso demandan, esto hace que si lideramos el pro-

yecto futuro, implantemos un estilo de gestión y de liderazgo 

diferente, y sobre todo, más eficaz, estable y acorde con las 

nuevas necesidades y exigencias de los pinoseros. 

El COMPROMISO de ciudadanos de Pinoso no es seguir por 

el camino de la demagogia y del incumplimiento. En Ciudada-

nos Pinoso hemos hecho un PLAN DIRECTOR donde por una 

parte, se analizan los pilares básicos para la sostenibilidad y 

futuro del pueblo, y por otra, se dan SOLUCIONES CONCRETAS 

Y REALIZABLES dentro de una planificación estricta y bien di-

señada para cumplir en tiempo. 

Desde la formación Ciudadanos de Pinoso, lucharemos por 

defender y mantener los recursos propios del municipio y de 

los ciudadanos. Igualmente, aprovecharemos los incrementos 

de los recursos para aliviar a los ciudadanos de las cargas 

municipales. Es hora de hacer las cosas bien hechas y aban-

donar la magia artificial. CONFIANZA es lo que intercambiamos 

por COMPROMISO y FUTURO. Si nos la da, le daremos. En nues-

tro proyecto caben personas de “TODAS LAS DIRECCIONES”, 

es más, las precisamos para colaborar en la construcción del 

futuro de todos. Pronto pasará el TREN de la OPOTUNIDAD, es-

tudia nuestro programa y súbete, en nuestro billete va mucha 

ILUSIÓN, DEDICACIÓN Y MUCHO ESFUERZO para cumplir nuestro 

proyecto que pronto mostraremos. 

¡¡CONFIA EN NOSOTROS!! 

C’s Ciudadanos Pinoso

QUEREMOS A NUESTRO PUEBLO 
Y POR ÉL NOS ENTREGAMOS 

Página cedida por UCL (Unión de Centro Liberal) a Ciudadanos Pinoso
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SETMANA DE SALUT, ESPORT I JOVENTUT 2015
Del 24 d’Abril a l’1 de Maig del 2015

CINEMA FÒRUM
PROJECCIÓ DE LA PEL·LÍCULA
“UNA LUZ EN EL 
HAMPA”
Director: Sam Fuller
Amb: Constance Fuller, Anthony 
Eisley, Michael Dante
Kelly és una prostituta que 
arriba a la ciutat de Grantville 
fugint del seu passat i 
aconsegueix refer la seua vida 
treballant a un hospital de 
xiquets invàlids.
Modera: Aarón Rico Carbonell
Organitza: Plataforma El Pinós 
contra la Violència de Gènere
Divendres, 10 d’abril
20:15 hores / Antiga Casa de 
Cultura

MÚSICA
XV CERTAMEN 
D’HABANERES
Director: Vicente Hernández
Organitza: Rondalla-Coral “La 
Il·lusió” de la Tercera Edat del 
Pinós
Dissabte, 11 d’abril 
18:30 hores / Teatre-Auditori

DIA DEL LLIBRE
DISSABTE, 18 D’ABRIL I 
DIJOUS, 23 D’ABRIL
Activitats: Escaparatisme, 
tallers, espectacle de 
contacontes, sorteig de llibres
Organitzen: Biblioteca Pública 
Municipal “Maxi Banegas” i 
Regidories de Cultura i Joventut.
Dissabte, 18 d’abril
De 10 a 13:00 hores / Centre 
Cultural El Pinós

XARRADA-COL·LOQUI
“INDICIOS DE 
“TEATRALIDAD” EN LA 
SEGUNDA PARTE DE 
DON QUIJOTE”
A càrrec de professors de l’Institut 
d’Ensenyament Secundari “José 
Marhuenda Prats”
Organitza: Club de Lectura i 
Bilbioteca Pública Municipal 
“Maxi Banegas”
Dijous, 23 d’abril 
19 hores / Centre Cultural El Pinós

TEATRE INFANTIL
Amb motiu del dia internacional 
del Llibre (23 d’Abril)
PÁMPOL TEATRO
Presenta:
“UNA NOCHE EN LA 
BIBLIOTECA”
Narra les aventures de dues 
xiquetes, personatges de contes, 
quan la biblioteca es tanca i 
ningú les veu. Una obra plena de 
sorpreses i peripècies.
Tècnica: Muppets (de 1’80m), 
Teatre Negre i Multimèdia
Diumenge 26 d’abril 
18:30 hores / Teatre-Auditori 

XXV SETMANA 
D’ANIMACIÓ A LA 
LECTURA

“CONOCIENDO A 
RODARI”
(95 ANIVERSARI DEL SEU 
NAIXEMENT)
Infantil Llibre: “Confundiendo 
Historias”
Primer cicle de Primària: “Los 
traspiés de Alicia Paf”
Segon cicle de Primària: “Los 
negocios del Sr. Gato”
Tercer cicle de Primària: “La 
Góndola Fantasma”
Col·laboren: Col·legis Públics 
Sant Antón i Santa Catalina
Organitzen: Biblioteca Pública 
“Maxi Banegas” i Regidoria de 
Cultura i Joventut de l’Excm.  
Ajuntament del Pinós
Del 27 d’abril al 5 de maig
Centre Cultural El Pinós

CERTÀMENS

XVIII CERTAMEN 
NACIONAL DE POESIA 
“MAXI BANEGAS”
Primer Premi: 1.100 euros i placa 

acreditativa
Segon Premi: 500 euros i placa 
acreditativa
Categoria “Local especial jòvens 
entre 12 i 18 anys”: 2 Premis de 
100 euros i placa acreditativa
El termini de presentació 
finalitza el divendres 17 d’abril

MES DE LA MÚSICA I 
LA POESIA

PRESENTACIÓ REVISTA 
CENTRE D’ESTUDIS 
LOCALS DEL VINALOPÓ 
Revista Del Vinalopó NÚM. 17 
“TESTIMONIS DE PEDRA, 75 ANYS 
DESPRÉS DE LA GUERRA CIVIL” 
A càrrec de José Ramón Valero 
Escandell, Professor de Geografia 
Humana de la Universitat d’Alacant 
Dijous, 7 de maig 
20 hores / Centre Cultural El Pinós”

CINEMA FÒRUM
PROJECCIÓ DE LA PEL·LÍCULA
“SIETE MUJERES” de 
John Ford
Amb: Anne Bancroft, Margaret 
Leighton, Sue Lyon, Flora Robson…
En l’estiu de 1935, a la frontera 
entre la Xina i Mongòlia, dominada 
per senyors feudals i bandits, els 
membres d’una aïllada missió 
americana es troben desemparats 
després de la invasió del país per 
part de Tunga Khan.
Presenta y Modera: Mario 
Martínez
Organitza: Plataforma El Pinós 
contra la Violència de Gènere
Divendres, 10 de maig
20:15 hores / Antigua Casa de 
Cultura

MÚSICA
CONCERT DE PIANO
A càrrec de Guillermo Mondéjar 
i Cristina Amorós
Dissabte, 16 de maig
20 hores / Teatre-Auditori

RECITAL MÚSICO - PÒETIC 
INFANTIL
Amb motiu del Lliurament de Premis 
del XVIII CERTAMEN NACIONAL DE 
POESIA “MAXI BANEGAS”
“UN PARELL DE 
SABATETES”
Un espectacle ple de Poesía de Gloria 
Fuertes, Alica Esaín, Carmen Gil, MAXI 
BANEGAS,  Música, jocs, conta-contes 
amb la tècnica del teatre de paper 
“kamishibai”, cançons, balls, màgia 
interactiva i una batucada.
Dirigit a xiquets i xiquetes de 4 a 
10 anys
Dissabte, 23 de maig
12 hores / Centre Cultural El Pinós

LLIURAMENT DE PREMIS DEL 
XVIII CERTAMEN NACIONAL DE 
POESÍA
A càrrec de “EVOÉH” (Música 
Tradicional)
“MÚSICA Y POESÍA”
Amb: Ariana Barrabés (Veu), 
Jesús Olivares (Guitarra), 
Natalia Brzewska (Violí), Arabela 
Fernández (Viola), Héctor Méndez 
Alvarado (Violoncello), Lucía 
Salgado Sabariz (Oboe)
Tradició Popular: cançons populars 
recollides per García Lorca, 
cobles del Mestre Quiroga i jotes 
tradicionals, melodies Sefardites.
Poesia: Música original de Evoéh 
per poesia de Miguel Hernández i 
de León Felipe.
Homenatge a Manuel de Falla: 
Música clàssica però plena de 
ritmes i veus populars: L’Amor 
Brujo i Cançons Populars.
Dissabte, 23 de maig
20:30 horas / Centre Cultural El 
Pinós

MÚSICA-FOLKLORE
FESTIVAL FI DE CURS
ESCOLA DE BALLS REGIONALS 
I POLS I PUA 
“MONTE DE LA SAL”
Director: Vicente Hernández
Divendres, 29 de maig
18 horas / Jardí de Dª Maxi Banegas

A B R I L

M A I G

Divendres 24:
XARRADA- COL·LOQUI: 
PREVENCIÓ DE LESIONS
Impartida per serveis 
mèdics Elx Club Cf (àrea de 
readaptació)
19 hores / Centre Cultural El Pinós

TEATRE-COMÈDIA 
CALLACANALLA presenta “AY 
INIESTA DE MI VIDA”
22:00 hores / Teatre-Auditori

Dissabte 25:
CROSS POPULAR I MARXA 
SENDERISTA 10 KM PUJADA A 
LA FÀTIMA
Inscripció: Oficina d’Esports de 
l’Ajuntament del Pinós o www.
chiplevale.com
I també tindrà lloc l’última prova 
del Circuit Escolar Nodax de 
carreres populars.
17 hores 

CONCURS DE COREOGRAFIES
Amb sorpreses i actuacions a 
càrrec del Grup Insitu Dance
20 hores / Teatre Auditori 
Entrada 2€  

Diumenge 26:
RAFTING EN EL “VALLE DE 
RICOTE EL MENJÚ”
Dirigit a jòvens a partir de 14 
anys
Eixida: A les 8 hores des del Centre 
Cultural El Pinós
Tornada: A les 15 hores 
aproximadament
Recorregut: Cieza-Abarán de 
13 Km. Preu: 10 euros / Places 
limitades
Inscripció al Centre Cultural El 
Pinós

I per la vesprada

TALLER DE BALLS DE SALÓ
A càrrec d’Arthur i Anabel 
(Campions d’Europa Bachata 
Master team 2014- Campions del 
Món en World Bachata Master 
Team 2015)
Inscripció: Oficina Àrea d’Esports 
del Pinós
20 hores / Pavelló “Enrique Tierno 
Galván”

Dilluns 27:
TALLER DE DANSA PER A TOTS 
A partir d’11 anys
Impartit per CRISTINA MARTINEZ 
RABASCO
Inscripció: Oficina d’Esports
19:30 hores / Pavelló “Enrique 
Tierno Galván”

MÀSTER CLASS CYCLING “LA 
PEDALÀ  
Impartit per Antonio Serrano
Inscripció: Oficina d’Esports
20:30 horas / Pavelló “Enrique 
Tierno Galván”

Dimarts 28: 
XARRADA-COL·LOQUI: “RISCS EN 
INTERNET”
Impartida per Agent Especialista 
de la Guàrdia Civil
20:00 hores / Centre Cultural El 
Pinós

MÀSTER CLASS ZUMBA 
Impartit per ROSER ESTRUCH
Inscripció: Oficina d’Esports
19:30 hores / Pavelló d’Esports 
“Enrique Tierno Galván”

MÀSTER CLASS CORE AMB 
FITBOLL
Impartida per EVA JOVER
Inscripció: Oficina d’Esports
20:25 hores / Pavelló “Enrique 
Tierno Galván”

Dimecres 29:
TALLER: ATENCIÓ A LES FERIDES 
EN LA POBLACIÓ INFANTIL I 
ADULTA
PREVENCIÓ I CURES 
Impartit pel Departament 
d’enfermeria del Centre de Salut 
del Pinós
Dirigit a la població en general: 
Curadors, pares, mares…
De 9:30 a 11 hores del matí
Inscripció: Centre Cultural El Pinós

TALLER DE DEFENSA PERSONAL- 
PRIMERA SESSIÓ DE LES DUES 
PREVISTES
Impartida per José Antonio 
Hernández (Professor de Defensa 
Personal)
Inscripció: Oficina d’esports
19 hores / Pavelló “Enrique Tierno 
Galván”

MARATHON SPINNING 
A càrrec dels monitors de les 
Escoles Esportives
Inscripció: Oficina d’esports 
20:30 hores / Pavelló d’Esports

XARRADA-COL·LOQUI: “ESPORT 
BASE I EDUCACIÓ EN VALORS”
A càrrec d’Àrea Psicoeducativa 
ELX CF
A les 20 hores / Centre Cultural 
El Pinós

TALLER DE SKYPE ELS DIES 27, 
28 I 29
Dirigit a xics d’11 a 16 anys
Inscripció i taller al Centre juvenil 
El Pinós
De 17:30 a 19:00 hores

Dijous 30 
TALLER DE DEFENSA PERSONAL 
SEGONA SESSIÓ
Imprescindible haver realitzat la 
1a sessió
19 hores / Pavelló d’Esports 

MÀSTER CLASS PILATES 
COREOGRAFIA IMPATIT PER EVA 
JOVER
Inscripció: Oficina d’Esports
20:15 hores / Pavelló d’Esports

PUJADA NOCTURNA AL 
“REPETIDOR”
Necessitats: Llanterna i aigua
Col·labora Club Muntanyisme Pinós
A l’arribada xocolate i tonya per a 
tots els participants
22 hores / Eixida des del Pavelló 
“Enrique Tierno Galván”

Divendres 1 de Maig
JORNADA LÚDICA ESPORT I SALUT
De 9 a 14 hores al Jardí 
Municipal

PRIMERA MARXA CICLOTURISTA 
(no competitiva) per a tota la 
família
A les 9 hores eixida des del Passeig 
de la Constitució 
Arribada al Jardí Municipal on els 
participants tindran un esmorzar 
saludable
Inscripció: Oficina d’Esports

RETO FITNESS A CÀRREC DE 
CARMEN IÑIESTA i VANESSA RUIZ
Body Pump, Body Combat, Latino i 
Body Harmony
D’11:30 a les 13:30 hores 

Activitats que es realitzaran 
durant tot el matí:

GINKANA D’AVENTURA 
Carreres de cambrers, circuits amb 
“zancos”, carreres de globus, Jocs 
amb sacs, jocs d’habilitats i tirolina, 
painball, tabla surf, tobogan camió 
de bombers i estació de policies, 
Taller de primers auxilis (Impartit per 
Creu Roja Local del Pinós)
Stand Protecció civil (Tallers i 
demostracions)

13:30 hores Lliurament de 
diplomes als voluntaris de 
Protecció Civil pel 25 Aniversari de 
L’Agrupació Local del Pinós
Inscripció: Oficina d’Esports

ESMORZAR SALUDABLE PER A 
TOTS ELS PARTICIPANTS

ORGANITZEN: REGIDORIES DE 
CULTURA, JOVENTUT I D’ESPORT



Pinosoa vista de pájaro


